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(Inicia la direcció del debat el Sr. Vicepresident)

EL SR. PRESIDENT:

Bon dia, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d'avui i, abans de tot, els demanaria si hi ha
substitucions.

LA SRA. FONT I MARBÁN: 

Sr. President, Patrícia Font substitueix Pep Castells. 

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT:

Miquel Ensenyat substitueix Joana Aina Campomar. 

LA SRA. MAYOR I ABAD:

Sr. President, Cristina Mayor substitueix Antonia Martín. 

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Sí, president, Núria Riera substitueix Toni Costa.

LA SRA. PONS I SALOM:

Sí, president, Lina Pons substitueix Josep Melià.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

President, Juanma Gómez substitueix Marc Pérez-Ribas,
som aquí avui. 

LA SRA. GAMUNDÍ I MOLINA:

Sí, Sr. President, Beatriu Gamundí substitueix Jordi Marí.

EL SR. PRESIDENT: 

Pilar Costa.

LA SRA. GAMUNDÍ I MOLINA: 

Pilar Costa, perdó.

EL SR. MASCARÓ I BOSCH: 

President, Joan Mascaró substitueix Maria Antònia Truyols.

EL SR. PRESIDENT: 

Molt bé, moltes gràcies. 

Compareixença de la Sra. Consellera d’Afers Socials i
Esports per informar sobre el Projecte de llei RGE núm.
11620/22, de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023 (escrit RGE
núm. 11621/22).

L'ordre del dia d’avui consisteix en la compareixença de la
consellera d’Afers Socials i Esports per tal d'explicar els
pressuposts de la seva conselleria per a l'any 2023.

Assisteix a la sessió la consellera d’Afers Socials i Esports,
la Sra. Fina Santiago i Rodríguez, acompanyada del Sr. Xavier
Bacigalupe i Blanco, secretari general; del Sr. Gregorio Molina
i Paniagua, director general d'Atenció a la Dependència; del Sr.
Juan Manuel Rosa i González, director general de Planificació,
Equipaments i Formació; de la Sra. Marta Carrió i Palou,
directora general d'Infància, Joventut i Famílies; de la Sra.
Teresa Vallespir i Acosta, directora general de Serveis Socials;
de la Sra. Laura Celià i Gelabert, directora general de
Cooperació; del Sr. Joan Carles Gonyalons i Sureda, director
general d'Esports; del Sr. Joan Mascarell i Ramiro, cap de
Premsa; del Sr. Joan Ferrà i Terrassa, cap de Gabinet, i de la
Sra. Aina Sastre i Bestard interlocutora parlamentària. 

Dit això, té la paraula la Sra. Consellera d’Afers Socials i
Esports per fer l'exposició oral sense limitació de temps. Quan
vulgui.

LA SRA. CONSELLERA D’AFERS SOCIALS I
ESPORTS (Josefa de Santiago i Rodríguez): 

Gràcies, president. Bon dia a tots i a totes. Faré una
intervenció inicialment crec que breu, perquè vostès tenen tota
la documentació que poden analitzar als pressupostos i crec que
són molt més importants els dubtes que vostès puguin haver
obtingut de la lectura i de l'anàlisi dels pressuposts que jo fer
una gran exposició descriptiva dels pressuposts, però sí que
almanco sigui orientativa en relació amb les preguntes que
vostès puguin formular. 

Bé, com han vist el pressupost de la Conselleria d'Afers
Socials i Esports ha ascendit a 412.194.000 euros. Crec que
hem de saber diferenciar que hi ha dos capítols diferents. Uns
que són 360 milions d'euros, que es la consolidació dels
pressuposts reals de Serveis Socials i Esports, i aquí s'han afegit
52 milions d'euros més que són els ajuts socials per a aturats
que es gestionaran durant els mesos de gener, febrer i març,
però que no són, que no consoliden dins el pressupost de la
Conselleria d’Afers Socials. 

Això suposa un augment des de l'inici d'aquesta legislatura
de 145 milions. L’any 2020 teníem 215 milions entre Serveis
Socials i Esports, i per a l'any 2023 -insistesc- per a Serveis
Socials i Esports tenim aquests 360. Per tant, ha augmentat un
67% els pressuposts de Serveis Socials i Esports, i
especialment el sector de serveis socials. Després hi ha aquests
extraordinaris 52 milions que són per gestionar l'ajuda social
als aturats, una de les mesures més importants d'aquest escut
social que s’ha dissenyat al Consell de Govern.

Per direccions i Secretaria, ja ho han vist, Secretaria són
14.245.000 euros. La Direcció General d'Infància i Joventut, 27
milions d'euros, si em permeten no diré xifres petites, l'anterior
pressupost era de 24.649.000. Dependència aquest 23 són
162.568.000 euros, la partida de l'any 22, de l'actual, són
145.970.000 euros. Serveis Socials és aquesta on s'incorporen
aquests 52 milions d’euros, el pressupost de 2023 són 113
milions d’euros i l’actual són 46 milions d’euros. Planificació,
61.920.000 euros, l’any 22, 49.256.000 euros. Cooperació, hem
passat de 6.844.000 a 100.231.000. I Esports hem passat de
22.169.000 a 25.698.000 euros. Com veuen, cada direcció
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general, inclosa la Secretaria, ha tengut un augment
pressupostari destacable. 

Per capítols, el capítol 1 puja uns 800.000 euros, ens posam
en 19.960.000. Aquesta pujada és la pujada dels sous dels
treballadors públics, tant funcionaris com empleats, que supòs
que amb la gran compareixença que han tengut els ho hauran
pogut comptar amb detall, no tenc perquè entrar-hi; hi ha, a
més, 17 places més estructurals de funcionaris que es varen
incorporar o s’incorporaran el 22, però que ja queda el
pressupost per al 23.

Capítol 2 són 73 milions d'euros, hi ha una pujada de 20
milions d'euros. Aquesta pujada de capítol 2 no es tant a
contractes, que també, però sobretot és per a concertació. Cada
vegada més consolidam la concertació, passam de la subvenció
a la concertació i de la contractació a la concertació. 

Després, a capítol 4 hi ha una pujada de 60 milions, ens
quedam amb 263.760.000  euros. En aquests 60 milions
d'euros, hi ha els 52 que són extraordinaris, d'aquest any, per a 
l'escut social de les ajudes socials als aturats. Crec que és
important destacar aquesta evolució del capítol 4 i del capítol
2 perquè cada vegada passam de tenir menys subvencions a
entitats del tercer sector per a concertació; per això ens
augmenta el capítol 2. Crec que això és important perquè és
estructurar els serveis socials i consolidar els serveis públics. I
el capítol 4 cada vegada queda més definit per a ajudes a
famílies. Després també per la part de Cooperació i d’Esport,
que no són entitats del tercer sector, i, per tant, Europa no ens
permet fer la concertació. 

Després hi ha el capítol 6, on hi ha una baixada no
significativa, ens quedam amb 100.600.000 euros.

Després el capítol 7, que sobretot són pujades importants al
Consorci Sociosanitari, ens quedam amb un capítol 7 de
47.802.000 euros, que és per a la construcció d'equipaments. La
construcció d'equipaments també ha estat una de les ressenyes
de les dues legislatures d’aquest pacte de progrés i crec que
aquest any es consolida d'una forma molt clara. A més,  hem
tengut la possibilitat, perquè teníem dissenyat aquest increment
d'equipaments en residències, en centres de dia, en serveis de
mesures de justícia juvenil, en altres tipus de serveis. Hem
tengut la sort que ens han arribat fons europeus, fins i tot per a
Esports, i ho hem pogut aprofitar. Hem tengut aquesta
oportunitat, teníem el disseny fet i hem pogut aprofitar.

De Secretaria no els comentaré massa cosa perquè la pujada
està dirigida bàsicament al capítol 1 i una pujada al capítol 2
per incorporar els doblers que necessitam per a totes les
factures que vénen efectivament amb un cost més alt per mor
de la inflació: temes de llum, de preus de neteja, etc. 

Passaré ara a les direccions generals, a cada una de les
direccions generals, d’algunes ja he dit la quantia, altres estan
per programes. Passaré un poc a ressenyar quina és la pujada
i els trets generals de per què pujam o quin és l'objectiu
d'aquest pressupost amb relació a millorar els serveis que
tenim. No els comentaré serveis que vostès ja coneixen, perquè
ja és un projecte de final de legislatura, per tant, no ressenyaré

els serveis que ja estam evolucionant o que ja estam practicant
o que ja desenvolupen i que no tendran grans modificacions.

Dins la Direcció General d’Infància, Joventut i Família,
mesures judicials, es concreta en 16.575.775 euros, aquesta és
la partida més grossa d’aquesta direcció general. Això suposa
una pujada importantíssima a la fundació, pràcticament 1 milió,
crec que des de l'any 2015 apujam 1 milió, 1.200.000,
1.300.000, qualque pic 900.000 euros, però això ha suposat
realment una pujada important en aquesta partida aquestes
mesures judicials; això suposa incrementar places per cobrir un
nou centre de mesures de convivència. Moltes vegades hem
comentat que una de les demandes de creixement és de places
per a menors i famílies que tenen problemes de convivència, en
el sentit que hi ha problemes, sobretot, de mesures de
convivència per mor de la violència intrafamiliar, i, per tant, és
una de les demandes que hem tengut. Vàrem començar la
legislatura que no en teníem cap d’específica, vàrem crear 8
places a uns pisos d’Es Pil·larí, i en aquest moment ja tenim 16
places a un altre indret de la ciutat de Palma, i hem passat de 8
a 16. Per tant, aquí hi ha l’increment de places per cobrir el
cent per cent del pressupost que necessitam per a aquest centre
o aquest espai de mesures de convivència.

Després, també, ja de les 32 places que tenim ja equipades
i del centre nou d'Es Pinaret, que en diem Quatre Pins, ja hi ha
16 places que es troben en funcionament, aquestes 16 places
s'han posat progressivament, però, per a l'any 2023 ja hi ha el
cent per cent d'aquestes 16 places d'Es Pinaret.

També hi ha una partida important per continuar amb les
reformes permanents que necessita el centre d'Es Pinaret i per
modificar les llars d'Es Pinaret. Tenim ara de les 32 places que
vàrem construir, que ha suposat un equipament nou, en tenim
16 que ja es troben en funcionament, en tenim, per tant, altres
16 que ens queden buides, i la intenció és que a mesura que es
puguin fer les reformes de les llars d'Es Pinaret, es desplacin,
es traslladin aquests menors i aquests joves a aquestes 32
places, i es faci la reforma interior del centre d'Es Pinaret.

Els ho dic perquè vostès hi han anat com a parlamentaris a
veure Es Pinaret i més o manco saben el que els dic, és a dir,
les llars d'Es Pinaret es tancarien una a una, es traslladaria a una
llar en el centre nou de Quatre Pins, i això ens permetria fer la
reforma sense reduir places, per tant, no reduir l'oferta
d’aquestes places.

Dins la Direcció General d'Infància, Joventut i Família hi ha
també el programa de família i unitat de convivència, aquí són
6.859.000 euros. Aquí hi ha l'ampliació del punt de trobada,
cream un servei especialitzat sobretot per a mares que pateixen
violència masclista, violència de gènere, i que és especialment
conflictiva la relació en el moment de canviar, de fer
l’intercanvi o de fer les supervisions. Tenim nins que estan més
afectats i, per tant, pensam que, ja que tenim detectades
aquestes situacions, hem de crear especialitzacions en l’atenció
a aquestes famílies.

El punt de trobada és un dels serveis que ha millorat crec
que considerablement aquesta legislatura, tenim ja un servei, un
espai específic per a ell a Palma, que és el que rep més atenció,
i hem millorant l'atenció en ràtios de professionals, amb
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augment de professionals i amb la seva especialització. Aquí
també hi ha una pujada de 39 places per contracte, perquè això
seria per contracte, perquè són de titularitat pública per a
menors, per a joves extutelats, que deixam en 39 places, 24
pisos i 16 a una residència. Aquí també començarem a aplicar
les ajudes a famílies que acullin joves extutelats, això, en el
segon Pla d’extutelats o dels serveis d’extutelats ja consta i, per
tant, pensam ara que estam en condicions, una vegada que hem
pogut reformar la llei, que la tenim el decret, i vostès l’elaboren
ja com a llei, la llei d'ajudes econòmiques, tenim la
configuració d'aquestes ajudes per poder-les encaixar dins
aquestes ajudes que anirien directament a les famílies que
acullen extutelats.

I aquí sí que els he de dir que tenim la previsió d'una
baixada de la renda d'emancipació, perquè vostès saben que ja
des de fa més d'un any l’Ingrés Mínim Vital ja preveu que els
menors que surtin de la xarxa de protecció de menors puguin ja
sol·licitar aquest Ingrés Mínim Vital, i, per tant, valoram que hi
haurà una reducció, fins ara només teníem la renda
d'emancipació, i ara podran sol·licitar aquest Ingrés Mínim
Vital.

Dins aquesta direcció també hi ha Joventut, en aquesta
mantenim una partida similar als anys anteriors, hem pujat unes
quanties importants, crec que en el capítol 7, perquè hi ha una
part de la reforma d'Alcúdia que no ve per la via impost de
turisme sostenible, per tant, s’ha d'incorporar de fons propis del
Govern, i una quantia un poc més elevada a capítol 4.

Vostès hauran vist a la memòria que no són els 3.352.000,
és el que gestiona la Fundació, sinó que també hi ha els
ingressos que els vénen ells per ocupació de places, i també ja
és a la memòria el 1.600.000 que ve de l'impost de turisme
sostenible per la reforma d’Alcúdia.

Aquí també hem de dir que hi ha per primera vegada una
partida específica per al Consell de la Joventut. Nosaltres saben
que hem aprovat una llei que sempre hem defensat que les
polítiques de joventut han de ser absolutament transversals, i,
per tant, la funció d'aquest institut ha de ser la funció de
coordinació, de seguiment, de temes molt concrets, que no
puguin ser transversals a altres sectorials i que té aquesta
funció. Per tant, no hem pensat que havia de créixer
pressupostàriament com a institut, sinó que havien de créixer
amb altres partides sectorials, com és el cas, per exemple, el
nostre de serveis socials, el col·lectiu de joves vulnerables, com
són els extutelats o com són de justícia juvenil.

I després, també dins aquesta direcció, encara que no es
gestioni des de la direcció general, també hi ha la partida
pressupostària per a l’OBIA, que són dos capítols, capítol 1 i
capítol 2, que són de 314.000 euros. I com que és una entitat
prou autònoma, i crec que d'aquí uns pocs dies es presentarà la
memòria i vostès podran rebre el director de l'OBIA, li podran
sol·licitar una mica els projectes que té; els projectes que té,
sobretot, és la seva feina, acomplir la seva feina i temes de
formació de jornades.

Després, seguint una mica el llibret dels pressuposts, hi ha
Dependència, que té tres grans programes: una de discapacitat,
un altre d'atenció a la dependència i ajudes econòmiques. De

discapacitat són 20.794.000, pot semblar que hi ha una partida
reduïda o una pujada reduïda, però aquí hauran vist que no hi
ha la nominativa d’APROP, la nominativa d’APROP, fins a
l’any 2022, era als pressuposts; vostès saben que durant aquest
any s’ha fet una feina extraordinària des de la Fundació
d'Atenció a la Dependència i des de la Direcció General de
Dependència per integrar les dues residències del Consorci
APROP dins la xarxa pública i, en aquest moment tenim, el
consorci APROP integrat a la Fundació d'Atenció a la
Dependència. Per tant, aquest 1.339.000 euros que anaven com
a nominativa del Govern al consorci APROP, desapareix, s'han
incorporat a la Fundació d'Atenció a la Dependència, d’aquí la
pujada també important de la Fundació d'Atenció a la
Dependència, i han desaparegut de discapacitat. Però, tot i així,
mantenim una petita pujada, per tant, el programa de
discapacitat augmenta més del que pugui semblar.

Amb l’increment d'aquesta quantia volem incrementar en 30
places els centres ocupacionals de salut mental, en 40 places
habitatge de baixa i alta intensitat. Cream una nova figura de
d'habitatge per a persones amb salut mental, que és de
compatibilitat, que puguin compartir diverses persones que
puguin tenir un diagnòstic de salut mental i que per les seves
característiques ho permetin, una convivència, volem
incrementar en 60 places aquests nous serveis; i després també
en tenim de 20, que són molt (...) de supervisades. També
pujarem en temes de salut mental 10 places més per a tots
aquelles persones amb problemes de salut mental i estan en els
centres penitenciaris.

Cream també o incrementant dins discapacitat, 5.000
sessions més d'atenció primerenca, 860 sessions més o
activitats més -no els deim sessions, els deim activitats-, 860
activitats més per a l’acompanyament de persones amb
discapacitat física. I aquí ja hem incorporat la pujada del
conveni que s’ha aprovat dins el 22, amb caràcter retroactiu des
d’1 de gener, ja incorporam també la pujada del conveni de
discapacitat que ha fet una millora considerable als treballadors
d'aquest sector.

A Atenció a la dependència, són 87.489.000, aquí hi ha la
previsió d'incrementar 50 places més concertades per a
persones majors, 5.000 hores més de serveis d'ajuda a domicili,
4.000 més de teleassistència. Volem, ja una vegada superat la
COVID, tornar posar en marxa el Programa Rodas, programa
de promoció de l'autonomia personal per a persones majors,
20.000 hores. A la fi, tenim aquesta, que ja està que ja està en
funcionament, vaja, a punt de ser adjudicat el concepte de 6 a
11 anys, de menors de6 a 11 anys, tenim atenció primerenca
que vostè se’n recorda que en els pressuposts d'aquesta
legislatura hem anat incrementant un any i  ara teníem ja nins
de 8 i 9 anys. Per tant, hem pogut ordenar tot això, i ara ja
tenim el que és a atenció primerenca, que ha de ser fins a 6
anys i a partir de 6 anys, i seria de 6 a 11 anys amb els menors
en atenció a la dependència, no un enfocament tan clar ni tan
rehabilitador com és el de 0 a 6 anys, que és a atenció
primerenca, sinó de promoció de l'autonomia. La condició per
entrar en aquests nou servei de 6 a 11 anys ha de ser que sigui
una un menor en dependència. 

Després també tenim la previsió de 192 places noves de
centre de dia, poder-les concertar o conveniat; i després també
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el transport, facilitar el transport als municipis per a centre de
dia. En aquest sentit, els convenis de l'any 23, tots els convenis
signats amb els ajuntaments de places de centres de dia es
podran incorporar, si volen, 1.000 euros mensuals per poder
pagar el conductor del transport, i ha sortit publicat -crec que
va ser ahir o despús-ahir- una subvenció dirigida a tots els
municipis perquè puguin comprar una furgoneta elèctrica per
poder traslladar les persones de ca seva al centre de dia, que era
una de les demandes que també teníem. 

També tenim aquí una quantia pressupostària reservada per
un dels nostres objectius -i així ho vàrem anunciar fa uns mesos
conjuntament amb els sindicats, amb les empreses, el Consell
de Treball i nosaltres mateixos- és la necessitat de que el
conveni privat de residències augmentin els sous dels
treballadors, especialment els sociosanitaris, les persones de
neteja i altres col·lectius, però especialment aquí. Aquí ja tenim
una reserva per poder donar ... que si aquest conveni es firma
entre els sindicats i els empresaris ho tenim previst per poder
donar sortida.

L’altra que no té programa, és un únic programa, és la
Direcció General de Serveis Socials. Aquesta té una pujada
molt important fins a 113 milions, ja els ho he dit inicialment,
hi havia (...), aquí hi ha una pujada important també a la renda
social. Aquest any teníem 30 milions, hem gestionat 30 milions,
i per a l'any 23 hi ha una previsió de 38.700.000 euros. Després
hi ha aquesta ajuda social per als aturats, que són 52 milions
d'euros, que volem pagar entre els mesos de febrer i març. 

Vostès saben també, per una altra banda, que Europa està
avisant els països membres que la forma de redistribuir
l'alimentació és un programa que ha de desaparèixer i que, per
tant, hem d'anar incorporant cada vegada més la targeta
moneder o la targeta bancària per a tots els usuaris d'aquestes
borses d'aliments, els beneficiaris d'aquestes bosses d'aliments;
i, per tant, nosaltres ja tenim una partida de 3 milions, 2 que ens
vénen d'Europa i 1 que incorporam nosaltres per poder
començar dins l'any 23, a fer ja aquest programa de targetes
moneder o targetes bancàries, i volem començar amb les
famílies amb menors per evitar que les famílies vagin amb els
menors a cercar aquesta bossa d'aliments que precisen. Això és
evident que entre el 23 i el 24, s'haurà de desenvolupar el
conjunt de tots els beneficiaris d'aquest d'aquesta bossa
d'aliments. 

Aquí, en aquesta direcció general, també tenim el contracte
singular de Projecte Home, entre la Conselleria de Salut i la
Conselleria de Serveis Socials donant cobertura sanitària a tot
el tema dirigit a tot el procés terapèutic, i nosaltres treballam en
el procés d'integració social. Els pujam en 600.000 euros per un
total de 3.900.000 euros. Això permetrà reduir el temps
d'espera per poder-se incorporar a aquest projecte. 

Tenim també nosaltres un projecte que ve de fons socials
europeus, que és el de (....), per treballar amb dones que estan
en el món de la prostitució, per donar la possibilitat que, si en
volen sortir, tenguin una possibilitat de trajectòria prelaboral,
perquè moltes no tenen les habilitats prelaborals els
necessàries; una vegada que les adquireixin, nosaltres sempre
hem defensat que és el SOIB el que ha de fer la funció
d'integració laboral, però és ver que hi ha aquest col·lectiu que

no té a vegades les prelaborals, i, per tant, quan s’incorpora al
món de treball o quan pot accedir a cursos, no pot fer el
seguiment, per tant, és important que nosaltres es faci i
treballam amb dones que estan en el la prostitució i també amb
els venedors ambulants, perquè molts d'ells tenen possibilitats
que si se'ls facilita aquesta situació prelaboral, s'incorporin al
món laboral. 

I per destacar una altra partida d'aquesta d'aquesta direcció
general, vostès veuran que hi ha una partida que està dins la
dins la Direcció de Serveis Socials, que està en un codi de
cooperació, que es per a Ucraïna, són els doblers que destinam
a famílies que acullen a persones desplaçades d'Ucraïna per
aquesta maleïda guerra o per entitats que donen suport
residencial i d'altre tipus a ciutadans de d'Ucraïna.

Planificació té dos grans programes. Un que seria la
direcció general, aquí hi ha ja la primera partida per al
pagament del Pla 10, com vostès saben és un pla de
finançament dels serveis socials dirigits al tercer sector,
sobretot per a dependència i per a salut mental, ja s'han fet les
convocatòries, les estam resolent i confiam que dins el mes de
novembre puguem fer ja una primera resolució i que surti
publicada i que les entitats tenguin temps d’esmenar, etc., per
tant, ja hi ha el primer pagament d'aquesta partida.

El suport als serveis socials municipals, amb 16 milions,
l’hem estat incrementant any rere any, però especialment en dos
anys, aquests 23 i 22, s'incrementen els serveis socials
municipals conjuntament amb els consells insulars, perquè
pensam que són els serveis fonamentals per poder fer un una
bona ..., no diria cribratge, sinó una bona valoració de la
situació de la persona perquè puguin ser derivades a serveis
posteriors. 

També hi ha una un tema que és absolutament necessari a
la nostra comunitat autònoma i que no ha estat possible per
diferents motius, que és un sistema informàtic únic, amb una
història social única per a tots els serveis socials, tant de
competència del Govern com a competència municipal, com a
competència dels consells insulars, l'accés sigui el mateix, hi
hagi general comú per a tothom, i després hi hagi els específics
de cada un d'ells. Per a l'any 2023 tenim una partida de 3,5
milions. 

I després l’altra pujada més important és al Consorci amb
41 milions. El Consorci és l'empresa constructora de la nostra
conselleria. Està fent un ampli desplegament de tot el que són
els equipaments. A la memòria d'aquest consorci vostès ho
tenen assenyalats. 

Per dir les residències tenim la de Son Martorell, de la Son
Dureta, Andratx, Bunyola, Sant Llorenç, Es Castell, Migjorn,
ampliació de Sant Lluís, ampliació i reforma de Llucmajor, s’ha
fet Ferreries, ja s'ha obert la de Marratxí, i després també hi ha
tota una sèrie de centres de dia. 

Per tant, aquí hi ha hagut possiblement... és la direcció
general a través del Consorci la que rep més, la partida més
important de fons europeus, i conjuntament també amb Esports,
que després hi passaré.
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Ja deixant Serveis Socials, passam a Cooperació,
cooperació internacional ha pujat cada any des que hi ha pacte
de progrés, si després a vostès els interessa els puc dir
l'escalada. En aquests moments superam els 7 milions, ens
posam en 7.231.000 euros, incrementam per a totes...
pràcticament totes les partides que van dirigides a les entitats,
a cooperació internacional augmentam 75.000 euros; la
sensibilització, 50.000, a postemergències, 75.000; prospecció
la deixam igual; a l’AECIB arribam fins a 100.000 euros; i el
que és la cooperació directa l’augmentam amb 100.000 euros.

Vostès saben que esperam aprovar una llei de cooperació en
breus setmanes i que l'objectiu d'aquesta llei és estabilitzar
aquesta cooperació i arribar a l'any 2030 amb una partida
pressupostària del que seria el 0,7 del pressuposts propis de la
comunitat autònoma, que queda ja molt definit on s'ha d'aplicar
aquests 0,7.

I, finalment, Esports, com els he dit, hi ha dues grans...,
també, dos grans programes, el que és la direcció general amb
22.120.000 euros i després el centre de tecnificació amb
3.578.000 euros.

Aquí hi ha una partida molt important de l'esport que va
dirigida a la Fundació d’esports, que vostès la tenen detallada
a capítol IV i a capítol 7, i aquests 3.578.000 que van dirigits
al centre de tecnificació.

En relació amb les subvencions, una important per a
nosaltres, que pensam que està donant molt bons resultats i així
ens ho transmeten els clubs, és augment de patrocini, que passa
de 500.000 a 800.000 euros els patrocinis per als clubs. 

Hem passat..., la subvenció de clubs estatal, la teníem a
l'any 2022, i vostès veuran els pressuposts o si fan la lectura de
la defensa de l'any 2022, que era d’1.300.000 euros, la vàrem
incrementar durant l'any 2022 fins a 1.500.000, i aquest any la
pujam a 2 milions d’euros. Els clubs ho necessiten, aquí vostès
saben que es paguen tots els tipus de desplaçament fins a
península, es pagaven també part de les dietes, però,
afortunadament, el nostre esport està donant molt bons
resultats, cada vegada hi ha més clubs que es desplacen a
l'Estat, a la península i, per tant, necessiten d'aquesta ajuda, i
també eras una demanda dels clubs que dins aquesta subvenció
es pogués pagar el transports urbà. Vull dir, necessiten a
vegades contractar autocars, etc., no?

Esportistes destacats, augmentam en 60.000 euros,
arribaven a aquest milió d'euros que nosaltres pensam que és
una xifra psicològica, però estam contents de poder-hi haver
arribat.

A les federacions esportives, també la seva partida
augmenta en 50.000 euros. La subvenció de tot el que són els
esdeveniments també pugen 50.000 euros. El desplaçament a
la península, ens mantenim en 220.000 euros. Esport escolar
amb 225.000. Traslladar material per complementar a vegades
allò dels clubs, perquè hi ha esports que necessiten de material
i altres que no necessiten material, i, per tant, hi havia una
petita discriminació. Això ja fa anys que ho estam aplicant,
aquests 120.000 euros; i seguiment de tecnificació, 200.000
euros.

I després interilles ho mantenim. Interilles, mantenim aquest
1.249.000 euros, com que interilles es gestiona pràcticament
des de la direcció, és un concurs, idò no és necessari, pujar-lo
perquè és una comptabilitat que nosaltres tenim molt acurada.

I després dir-los que de fons europeus hi ha aquesta partida
de 2.628.000 euros per a l'any 2023, i va dirigit, sobretot, a
temes de sensibilització en temes d'esports, promoció de
l'activitat física i també a temes de millora de les instal·lacions
esportives. 

L'exposició del comptable, per dir-ho de qualque manera,
ja està. És ver que aquesta és la darrera compareixença
d'aquesta legislatura, i podem dir que per a nosaltres ha estat
una continuïtat en la legislatura anterior, podríem dir que han
estat vuit anys de gestió de serveis socials. Jo, més que vuit
anys, diria que sis anys, perquè hem tengut la pandèmia i hem
dedicat dos anys a gestionar-la, no només eren els recursos
econòmics, eren els mentals, eren els professionals, era de
personal, era tot. 

Per tant, hem tengut jo diria que sis anys o estam a punt de
tenir, d'acabar aquests sis anys i, per tant, nosaltres vàrem tenir
objectius molt clars, no?, un era una política de rendes, hem de
garantir que les famílies tenguin una mínim garantit de rendes,
està en una situació laboral vulnerable. Aquesta comunitat
autònoma no tenia una renda social, ara té una renda social. 

Les pensions no contributives no tenien complement, ara
tenen un complement.

L’atenció a la dependència va ser una obsessió, un objectiu
per a nosaltres reactivar l'atenció a la dependència. L'atenció a
la dependència la vàrem trobar en una situació pràcticament de
fallida. 

En aquest moment hem arribat ..., més de 29.000 persones
estan dins la xarxa d'atenció a la dependència. Hem incrementat
645 places residencials des de l'any 2016. Hem incrementat els
centres de dia. Hem incrementat les hores de servei d'ajuda a
domicili. Hem posat en marxa la teleassistència, que no existia
a la nostra comunitat autònoma, en aquest moment estam
arribant a 11.000 llargs, i volem arribar a 4.000 més aquest any. 

Per tant, l'atenció a la dependència és un dels objectius, jo
crec que aconseguit. Si vostès es dirigeixen als indicadors que
publica el Ministeri de Drets Socials veuran que tenim molts
bons indicadors, tenim molts bons indicadors de temps
d'espera, tenim molt bons indicadors en temes de creixement de
tot el que són serveis. Som en aquest moment la comunitat
autònoma que més prestacions econòmiques dóna. Érem la més
baixa, arribàvem crec que era a 1,25; en aquest moment estam
a 1,53. Som de les comunitats autònomes que permet aquest
tipus de dobles prestacions. Per tant, jo crec que hem fet una
bona feina. 

Volíem estructurar l'atenció a la salut mental des dels
serveis socials, no la teníem. En aquell moment teníem zero
places de centres ocupacionals. En aquest moment tenim 257
centres ocupacionals que permeten que més de 450 persones
passin per aquests centres ocupacionals. No teníem places
d'habitatge. En aquest moment en tenim 288. No teníem un
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programa d'emancipació, no teníem aquest programa
d'emancipació per a joves extutelats, que en aquest moment el
tenim. Jo crec que era una de les coses... dels primers objectius
que ens varen marcar.

Som una comunitat autònoma referent en programes
d'emancipació. Vostès vagin a altres comunitats autònomes i
veuran joves emancipats que estan en el carrer. A la nostra
comunitat autònoma, si estan els carrers és perquè hi volen
estar. Els donam habitatge, els donam una renda d'emancipació,
i estam molt orgullosos que l'Ingrés Mínim Vital és la darrera
reforma que vàrem fer, incorporar aquest ingrés mínim vital per
als joves extutelats. Feim acompanyament, etc.

A discapacitat, de la mateixa manera hem augmentat
moltíssim l'atenció primerenca, atenem aquesta continuïtat
encara que ho facem de dependència en aquests nins de 6 a 11
anys. Hem arribat a totes les persones sordcegues conjuntament
amb l'ONCE a poder augmentar l’acompanyament perquè
puguin desenvolupar la seva vida amb més normalitat, des
d’infants a persones adultes.

Hem fet la concertació del suport tecnològic que estava
realment a punt de la fallida i en discapacitat vostès saben que
les competències les tenen més els consells insulars que
nosaltres, però crec que hem fet grans avanços, sobretot en
temes d'atenció primerenca. 

En justícia juvenil, jo crec que hi ha dos grans... que vàrem
accelerar perquè vàrem tenir l'any 15 -recordin-se- vàrem tenir
una experiència molt desagradable, que va ser la mort d'un jove
a Es Pinaret, i això va fer que acceleréssim, concentréssim els
dos anys amb ell, amb la justícia juvenil. Tenim 32 places més,
tenim les mesures de convivència separades del que són les
mesures per a altres tipus de delictes. No era el mateix, teníem
els infants mesclats, ara tenim cada un separat, hem separat nins
i nines. Tenim un nou Fusteret, amb unes condicions molt
millors de les que teníem i hem augmentat les ràtios dels
professionals, totes les ràtios dels professionals. En aquest
moment tenim 3, 2, 1, són de les  ràtios més altes, i això ja s'ha
notat, s'ha notat a la convivència, s’ha notat en tot el tema de
les dificultats d’aquests infants, s'han reduït les fugues, s'han
reduït moltíssim d’indicadors. 

Cooperació, tornam a ser una comunitat solidària en
cooperació. Nosaltres el 2015 no vàrem trobar pressupost de
cooperació, es gestionava una partida de subvencions d'anys
anteriors, i hem tornat estar a cooperació. Avui veim que són
100 milions, però des de l'any 2016 vàrem incrementar 3
milions dirigits a subvencions, i a partir d'aquí. Vull dir, per
tant, no només són 7 milions, sinó la suma de la gestió que hem
fet cada un dels anys. 

I Esports. Jo també destacaria esports. És ver que nosaltres
gestionam des dels Serveis Socials, aquests quatre anys, però
vàrem fer una continuïtat. De fet, el director ha permès aquesta
continuïtat amb la seva presència. Hem millorat l'estructura -
clarament-, l'estructura federativa de clubs, d'esportistes
destacats. Vostès parlin amb els esportistes destacats, i bé ens
donen l'enhorabona en privat i l'enhorabona en públic. És la
primera vegada que públicament esportistes destacats donen

l'enhorabona. Per tant, hem deixat uns esports absolutament
més forts, més estructurats i amb futur. 

Després també, jo crec que un dels nostres objectius era
enfortir, ens preocupava la solidesa dels serveis socials, i això
crec que ho hem aconseguit, creant serveis públics. Hem creat
molts de serveis públics, hem internalitzar serveis. Hem creat
serveis públics, per exemple, per destacar-ne un, que no són
programes o no són creixement de places, són el servei públic
que vàrem crear ja la passada legislatura, a final de la passada
legislatura, de totes les persones, amb incapacitat judicial, que
només la tenien concertada i hem internalitzat residències. I
després hem aprovat i hem elaborat moltes lleis sectorials.
Tenim una Llei de serveis socials, però ara tenim la de família,
tenim la d’infància i l’adolescència, tenim la joventut, després
no és transversal, però la varen fer amb nosaltres, tenim la
d’ajudes econòmiques. Vull dir que en tenim moltíssimes. 

Ara, en aquest moment deixaríem ja pràcticament totes les
lleis sectorials, per no dir després de la concertació, la del
tercer sector que la varen fer vostès, la va fer el Parlament, la
Llei de concertació. Per tant, no només hem consolidat, a través
de serveis públics, sinó que també hem creat una estructura
legislativa importantíssima. I després també crec que han estat
molt important tots els avanços en la concertació. La
concertació ens ha permès consolidar molt aquests serveis. 

I per acabar, dir-los que nosaltres creim que són uns
pressuposts que demostren clarament l’aposta molt clara
d’aquest govern cap els serveis socials. Els diria que són uns
pressuposts sense trampes ni cap tipus de ..., sense trampes. El
Govern que vengui, sigui el que sigui, no trobarà cap forat,
podrà gestionar tot el que posa la memòria del nostre servei i el
que hem defensat amb doblers suficients. No hi ha cap forat
que pugui dir, això no es pot realitzar. I, per tant, serà un
pressupost que no té cap sorpresa per al futur govern, que jo
esper que sigui progressista. 

Moltes gràcies. 

(La Sra. Presidenta pren la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera. Es demana als portaveus si volen
una suspensió de la sessió, o si podem continuar. Per tal de
formular preguntes o observacions, tot seguit, es procedeix a la
intervenció dels grups parlamentaris. La Sra. Consellera de
Afers Socials i Esports pot contestar globalment o contestar
individualment.

LA SRA. CONSELLERA D’AFERS SOCIALS I
ESPORTS (Josefa de Santiago i Rodríguez): 

Globalment, presidenta. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Popular té la paraula la Sra.
Riera.
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LA SRA. RIERA I MARTOS:

 Gràcies, presidenta. Gràcies, consellera. Benvinguda a
vostè i a tot el seu equip que l'acompanya en aquesta
compareixença de pressuposts. Li vull agrair, en primer lloc,
les explicacions, que han estat bastant concises i exhaustives,
en relació amb el pressupost de la seva conselleria, la qual cosa
és d'agrair aquests dies que tenim aquestes sessions un poc
maratonianes tots. I, en primer lloc, dir-li que també ens
alegram que el pressupost de la seva conselleria augmenti,
sobretot una conselleria, com deia, destinada a serveis socials,
i, a més, un augment que és lògic, tenint en compte que a més,
els pressuposts augmenten molt, passen a 7.133 milions
d'euros, la qual és quasi lògic que com a mínim hi hagi uns 412
milions d'euros destinats a polítiques socials, sobretot tenint en
compte que molt d'aquest increment, es deu a una recaptació
afegida que té el Govern i que preveu tenir l'any 2023, per
l'increment de la inflació, pels imposts i tot això ens fa
incrementar també el patiment de la gent, lògicament, com a
mínim, s'ha de tornar mitjançant aquests serveis socials. També,
agafant les darreres paraules, esperam també no trobar forats,
com diu vostè a cap de les seves àrees. 

En tot cas, jo a la meva intervenció, com que aquesta és una
compareixença més que res per analitzar una mica les partides,
jo li faré també preguntes bastant concretes, intentaré ser també
exhaustiva, i si qualque cosa ja l’ha dit o m'he equivocat,
agraesc que després em rectifiqui vostè. 

Respecte de la Direcció General d'Infància, Joventut i
Família, al programa 313C, de mesures judicials que vostè s’hi
ha detingut bastant, ha explicat que s’estaven incrementant les
places per cobrir un nou centre de referència, m'ha semblat
entendre, per a un nou centre. Ha dit que s’incrementaven les
places per a un nou centre. I voldríem saber quin és l’import
total per a aquest nou centre? Quina és el full de ruta previst en
concret. 

Respecte d’Es Pinaret, veim que hi ha una partida de
350.000 euros per iniciar la reforma integral de les llars, ha dit
vostè. I voldríem saber també quina és el full de ruta d'aquesta
reforma i la partida global de tota la reforma. És a dir, si
aquesta partida de 350.000 euros és suficient o és una part que
es farà el 2023, però és una actuació que es preveu en un parell
d’anys. 

També voldríem saber com està Es Fusteret, si les obres
estan finalitzant, si han finalitzat. Quina partida concreta hi ha
i quan es podran tornar ubicar els menors. No sé en quina
situació estan, em pareix que encara està en obres, no és ver?

Del tema de seguretat, jo he repassat les intervencions de
l'any passat, i vostè va fer referència que s'havia incrementat
molt la seguretat, que s'havia posat fins i tot un responsable.
Volíem saber si ha anat bé aquest increment de seguretat, si han
baixat els conflictes, si ha posat una altra partida afegida o hi
ha qualque novetat en aquesta àrea a la qual em pareix que no
hi ha fet referència. 

Tema de personal. En els pressuposts surt un augment de
plantilla, hi ha 206 places dotades i 195 places actualment
ocupades. Les altres 6 dotades estan sense ocupar i es preveu

ocupar-les el 2023. Jo he vist un poc el desglossament del tipus
de personal, però voldria saber si ens pot concretar més si són
psicòlegs, educadors socials, o tal, perquè fa referència a un
poc la titulació o al nivell de cada plaça, per no en concret les
funcions. I saber per què incrementa el personal directiu. Em
pareix que s'incrementa en una persona més també.

Voldria saber també, si hi ha previsió de nous programes de
formació o d'inserció per als interns, que no he vist tampoc a la
memòria que hi hagués nous programes. I després, com ha
comentat que s’incrementaven les ràtios, es milloraven les
ràtios en relació als menors, saber quines són les ràtios
actualment, saber com està el nombre d’interns i les ràtios
previstes.

Del programa 313G, Família i unitats de convivència, veim
una baixa a la partida de transferències corrents a institucions,
que passa d’1.900.000 a 1.493.000, si ens podria dir per què és.

Respecte de l'ajuda a domicili, l'any passat se’ns va aprovar
una esmena transaccionada, per valor de 3 milions d'euros, per
a serveis d'atenció domiciliària, perquè érem dels que menys
dedicàvem a aquest concepte a nivell de dependència de tota
Espanya. I voldríem saber l’execució, ha servit de res tenir
aquesta esmena, aquest increment de partida?, s'ha aplicat?, i,
com s'ha prestat aquest servei?

Respecte de les prestacions econòmiques, el programa
314A, voldríem saber si ja inclou la partida per tenir en compte
l'anunci de la presidenta de dues pagues extres de 370 euros.
No sé si ho ha dit, però per ventura som jo que m'he despistat. 

Quant als centres de dia també si..., s'ha anunciat la
suspensió del copagament, també si hi ha una partida prevista
per fer-lo efectiu dins l'any 2023.

D’atenció a la discapacitat, programa 313B. Quant a la
valoració de la discapacitat ens consta, o almenys se’ns ha dit,
que no es compleixen en termini aquestes valoracions.
Voldríem saber quina llista d'espera hi ha a cada illa, a
Mallorca, a Menorca i a Eivissa, i si hi ha partides previstes per
millorar aquesta situació; perquè hi ha persones que arriben a
esperar fins i tot un any.

Veim aquí una baixa a una partida de transferències
corrents a famílies o institucions sense ànim de lucre, que
queda en 352.0000 euros. Si ara té per mà per què és aquesta
baixa.

LA SRA. CONSELLERA D’AFERS SOCIALS I
ESPORTS (Josefa de Santiago i Rodríguez): 

Discapacitat?

LA SRA. RIERA I MARTOS: 

Sí, estic atenció a la discapacitat, aquesta partida, si no la té
ara per mà doncs després la comentam. No hi ha problema. 

Programa Respir. Del Programa Respir nosaltres feim
esmenes diferenciades cada any, per a persones dependents i
persones amb discapacitat. Volíem saber què s'ha fet, si s'ha fet
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qualque cosa del Programa Respir, perquè se’ns diu que no s'ha
posat en marxa o almanco no tenim constància que s'hagi posat
en marxa.

Consorci de Recursos Sociosanitaris. Volem saber les
inversions reals del pla d'actuació, quines partides hi ha
previstes per a centres de dia? Perquè veim una partida només
per Son Xigala de 391.000 euros. No sé si és així.

I de residències veim que hi ha una partida de 31,5 milions
d'euros per a 2023 i voldria saber si s'han gastat els 27,3
milions que hi havia el 2022 o quina part, i si s’ha gastat en
quin estat es troben les obres de les residències que s'estan fent
ara. Per exemple, Marratxí es va posar en marxa l’octubre, que
s'havia de fer molta via, i crec que només hi ha 50 places de les
100 disponibles que s'utilitzin, si és així. Per exemple, a
Formentera fa dos anys que està acabada i està tancada sense
funcionar, saber si és així. Son Martorell també du un retard de
tres anys, saber com estan les obres, si no està acabada, si és
així, o quan s’acabarà. 

I després Son Dureta, que és un dels projectes més
anunciats realment. Hi havia 6 milions d'euros l'any passat i
enguany n’hi ha 4. Volíem saber què s’ha fet, què s'ha fet amb
aquests 6 milions d'euros, si s'han gastat, si no s'han gastat, quin
full de ruta hi ha per a l’execució. Quant als ingressos de Son
Dureta he vist que hi ha unes partides de fons europeus de 33,2
milions d’euros dividits entre 2021, 22 i 23 del Pla de
recuperació i resiliència. Volia saber quina part s’ha executat
de cada any en relació amb aquests fons europeus. És a dir, si
realment ja s'han invertit o s'han anat incorporant d'un any a
l'altre i estan incorporats i quina previsió hi ha d’aquestes
partides. 

Finalment, ja per acabar, no sé si vaig molt ràpid. Em sap
greu. Sí, bé, d’unes partides que baixen volia sobre les baixes.
De la Direcció General de Planificació, li dic ara, programa
313I, de planificació, la partida 46101, de transferències a
consells insulars, baixa 1 milió, de 16,1 milió a 15,1 milió.
Volia saber per què.

Programa 313L, d'equipaments, hi ha una partida 22600,
que és la partida d'altres despeses -despeses diverses-, que era
de 2,8 milions d'euros -és que eren molts de doblers-, i
desapareix. Saber si és que s'ha comprovat que no es fan altres
despeses soltes o està..., si tenen la informació. 

Després, les partides del capítol 7, de transferències de
capital, tant als consells insulars com la que hi ha al Consorci
de Recursos Sociosanitaris, baixen. La del Consorci de 17
milions a 14,6, i la dels consells insulars són dues partides que
sumen devers 10 milions i baixen a 5,7 milions. És que hi ha
molta diferència. 

No sé si em sobra..., em queda un poquet de temps? Ja
acab. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut, Sra. Diputada.

LA SRA. RIERA I MARTOS: 

Ah!, idò, un minutet, el faré únicament per a Esport. Ens
alegram també que les ajudes a clubs, federacions, esportistes,
surtin reforçades. Li faré tres preguntes de la Fundació de
l'Esport Balear, d’Illesport. 

Capítol 6, inversions reals, es pressuposten 655.000 euros
i busques que es destina a tot el velòdrom. Volíem saber, per
què la resta de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera no
rebran per aquest concepte, si realment no hi ha instal·lacions
que necessitin inversió més que el velòdrom?

Despesa de projectes, el concepte residència Reina Sofía
augmenta un poquet, saber per què. I despeses per a projectes,
el concepte Esports Inclusió també..., aquest augmenta molt, un
121%, quasi més que es duplica, de 60.000 a 134.000, també
per què hi ha aquest increment d’Esports Inclusió. 

I agrair si em pot donar resposta. Si tenc la contestació de
tot això no li faré rèplica. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Riera. Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos
té la paraula la Sra. Mayor.

LA SRA. MAYOR I ABAD: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bon dia a tothom.
Benvinguda, consellera, bon dia, i a tot el seu equip. Bé, vostè
mateixa ha començat la compareixença dient que enguany, el
2023, són 412 milions d’euros destinats a la Conselleria
d’Afers Socials, el 2022 varen ser 309 milions i el 2021 varen
ser 244 milions d’euros. És gairebé el doble simplement en dos
anys en pressupost en Afers Socials, que això demostra la
voluntat d'aquest govern per l’aposta de la  protecció dels
serveis socials a la nostra comunitat autònoma.

Trob que la seva explicació senzilla, que vostè ha dit que
seria, ha estat molt detallada. La veritat és que poques
preguntes tenc, simplement aniré també una mica per direcció
per resoldre alguns dubtes. 

Vostè ha dit de la Direcció General de Serveis Socials,
evidentment aquí és on hi ha la gran diferència entre l'any 2022
a 2023 de pressuposts, són quasi 75 milions de diferència. Ho
ha explicat molt bé, totes les ajudes a les prestacions que vénen
i que, a més, ara ho aprovarem també amb la Llei de prestació
de serveis socials, l'ajuda a la RESOGA, l'ajuda als  aturats. 

Aquí és on m’ha quedat que es planifiquen entre el 2022 i
2023 hi hagi aquest canvi de model del Banc d'Aliments, que
sigui una targeta bancària per a aliments. Ha dit que hi ha
pressupostats 3 milions, 2 milions vénen de la Comunitat
Europea i 1 milió de la comunitat autònoma. La pregunta és, es
té més o menys un càlcul de quan s'hauran de destinar el 2024
per tenir una coberta de totes les targetes bancàries en aquest
aspecte?, el 2024. El 2023 són 3 milions, a veure quant es té
pressupostat o quant més o menys es calcula. 
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 Sobre la Direcció General de Planificació, Equipament i
Formació m'agradaria preguntar, perquè en aquests dos, tres
anys, en els darrers anys s’ha fet una aposta molt considerable
amb tot el tema de formació entre els professionals i els
treballadors. M'agradaria saber si es continua una miqueta amb
aquest pla en tema de formacions.

Després també ha comentat que hi havia una partida, si no
he entès bé, de 3,5 milions aproximadament per intentar acabar
de coordinar el tema de la carpeta única. M'agradaria saber,
perquè vostè ja ho ha dit que ho han provat diverses vegades i
que no acaba de funcionar, quin és el motiu pel qual no
funciona la carpeta única que és tan necessària en la
coordinació amb tots els serveis socials de totes les
administracions locals?

Després, en referència a la Direcció General d'Atenció a la
Dependència destaquem,  evidentment, els quasi 15 milions
d'euros que van a aquesta direcció, que ja se sumen als de
2022, el 2021. O sigui, ha estat una direcció també que ha anat
en augment en protecció i atenció a la dependència. Sí
m'agradaria que..., no ho he arribat a entendre gairebé perquè
diuen que es posen 30 places per a salut mental, hi ha 40 places
d'habitatge... m'he perdut una mica amb les xifres, però sobretot
sí que li volia demanar si hi ha la perspectiva juvenil perquè és
aquí on sobretot les entitats, sobretot famílies i també les
administracions, és el que reclamen, que es necessiten centres
i habitatges per a les famílies de salut mental joves. És veure si
es tenia una mica de perspectiva de joventut en tot aquest pla
encertat des de Serveis Socials, abordar tot el tema de salut
mental.

En referència a la Direcció General d'Infància, Joventut i
Famílies, vostè ha dit que hi ha una pujada de places per al
centre de convivència, que actualment n’hi ha 8 i que seria un
inici per a unes 16? Exactament voldria saber quantes places es
tenen en compte, quantes en tenim ara i quin és el càlcul que es
preveu per a 2023.

Després, sobre la Direcció General de Cooperació, no
entraré gaire en el pressupost perquè ja s'ha aprovat també al
Consell de Cooperació i ja hem fet el debat corresponent, però
sí que amb motiu de la Llei de cooperació, i que vostè també ho
ha mencionat, que s’intenta també una mica consolidar una
pujada i un increment i que es fixi, en aquest cas, partides
pressupostàries suficients per a cooperació, si d'aquí al 2030
hem de complir més o menys l'objectiu del 0,7, idò... més o
menys, què és el que vostè calcula que s'hauria d'anar
incrementant cada any, les partides, per poder arribar el 2030
a aquest objectiu del 0,7 en el pressupost propi de la comunitat
autònoma? 

I, finalment, a la Direcció General d’Esports, aquí les xifres
que vostè ha dit no coincideixen amb les que jo tinc,
segurament sigui jo la que les tingui malament. Jo tinc apuntat
que per a enguany hi ha un pressupost d'uns 22 milions
aproximadament i que en el 2017 eren uns 17.600 milions. Hi
ha 4,5 milions de diferència, de pujada enguany. Si no ho he
entès malament, entenc que és per la pujada dels 2,6 milions
que van per a les millores a les instal·lacions esportives i
sensibilització i a part dels programes d’esportistes d'elit, 
patrocinis, clubs, al transports, etc. No sé si és exactament...,

aquests són els motius de l'increment dels 4,5 milions i si no, a
veure amb què s'incrementa.

I per la nostra part res més. Només dir que aquests
pressuposts són una consolidació de totes les polítiques que
s'han vengut fent al llarg d'aquesta legislatura i de l'anterior
legislatura. I esperem que per a la pròxima legislatura s'acabin
de consolidar totes les lleis que ja tenim en marxa ara mateix,
juntament amb les que ja es van aprovar la legislatura passada. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Mayor. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos, té
la paraula el Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, presidenta. Molt bones tardes a tothom. Consellera,
gràcies per l'exposició i... i li dic “gràcies per l'exposició”
perquè ha donat dades específiques que no són a la memòria,
que no són ni als objectius ni a les actuacions. Per tant, quan
vostè diu “augment de places”, tot i que ha fet via i de vegades
es distorsiona un poc el missatge, és importants el Diari de
Sessions per fer-ne seguiment, perquè vostè ha dit un increment
de places, per la qual cosa li don l'enhorabona perquè es
compleixen reivindicacions i necessitats de millorar sobretot els
programes 313B, D i C, que afecten l'atenció a la dependència,
la discapacitat i les mesures judicials dels menors. 

Per tant, en aquest sentit, nosaltres estam satisfets, tot i que
trob important que es reflecteixi bé en els objectius, és una
recomanació, almanco per l’activitats de control que feim els
diputats.

Per altra banda, sempre creim important l’execució. Jo sé
que no és el moment de demanar l’execució pressupostària,
evidentment, perquè som el mes de novembre i jo sé que es
tanquen exercicis o part plurianual i justificació, fons finalistes,
etc., però sap vostè que li hem fet..., li hem reclamat informació
damunt aquest tema a diferents seccions o diferents ens públics,
que trobam que són important per fer el seguiment. 

Miri, li demanaré una sèrie de qüestions relacionades més
amb el compliment d'objectius i fulls de ruta que no tant amb
l'àmbit pressupostari, perquè vostès han pujat totes les partides
de totes les seccions. Per tant, nosaltres no volem fer una crítica
de la pujada, veurem detalladament la vinculació de partida a
capítols, però amb les mesures que veim en principi... no veim
inconvenient d’haver augmentat això. 

El Pla estratègic de polítiques de joventut, aprovada la llei,
li volia demanar quin és el full de ruta i quin és el pressupost
assignat. Jo sé que hi pot haver una transversalitat dins la
seva... seccions, Secretaria General, Direcció General
d'Infància, Menors i Famílies, però crec que és important, és
una aposta que nosaltres hem fet -vostè ho sap- i també que
vostès han impulsat, i per tant el full de ruta que pugui tenir i,
entre altres coses, per impulsar això, quan es constituirà, quan
traurà el decret de constitució de la Comissió
Interdepartamental de polítiques de joventut? 
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Vostè ha esmentat també una subvenció nominativa al
Consell de Joventut de les Illes Balears en la línia del
compliment de la Llei 5, i té una previsió per a capítol 4, una
nominativa de 92.000 euros. Volia demanar-li quina execució
ha tengut i com s’ha materialitzat el pressupost de 2022. És a
dir, el que vostès han assignat el 2022 al Consell de Joventut de
les Illes Balears. Ho dic perquè la llei també impulsa unes
actuacions del Consell de Joventut i una participació que tal
volta sí serà necessari el cent per cent del pressupost que vostès
han previst, però voldria saber l’itinerari de 2022.

Alberg juvenil de la Victòria, vostè ha anunciat avui una
aportació de fons propis, de pressuposts propis de la comunitat
autònoma, no d’import de l’impost de turisme sostenible, per
tant, del capítol 7, voldria saber la partida i el motiu de
l’aportació. 

Quant a l'ajuda al suport a les famílies que acullin persones
migrades, refugiades o en asil d'Ucraïna, de quina partida, de
quina secció i programa és?, i si té finançament de fons estatals
evidentment, com entenem nosaltres que també ha de ser, però
m’agradaria l'especificació per fer el seguiment d'aquesta
partida. 

Li he de felicitar l’augment doble de la partida assignada en
el conveni amb l'Agència Espanyola de Cooperació, perquè
vostè sap que és una reivindicació nostra, vostè l'ha duplicada
enguany, tant de bo ho hagués fet abans, però és una passa i li
ho he de dir, em sembla que vostè ha dit 100.000 euros de
50.000 que venia pressupostant.

Esports, m'he llegit la memòria, per a nosaltres ha estat
important en aquesta comissió d'Afers Socials, Drets Humans
i Esports una qüestió que ha estat l'esport femení, la promoció
de l'esport femení, de la igualtat d'oportunitats. I aleshores... no
sé si està vinculat al programa Posam en valor l'esport, que fa
més el tema de convivència, de tolerància i d'eliminació de la
violència en els espais esportius, en l’activitat esportiva, però
voldria saber l’esport per a la igualtat i aquest esport en dona...
femení, dona femenina, quin augment han fet i si hi han
incorporat noves línies d'actuació, sobretot també en relació
amb les persones amb diversitat funcional o capacitats
diferents.

Dels fons europeus m'agradaria saber si el seu secretari
general té la informació ara, quin global, la seva conselleria,
quin global rep, rebrà de fons de la Unió Europea en diferents
programes, m’és suficient el global, no fa falta que em digui
quines direccions generals o programes, m’és important saber
el global de fons europeus per a 2023. 

Miri, no ho ha esmentat vostè i..., vostè ja va rebutja...,
entenia que no era necessari, no era necessari no, no era oportú
dins la seva línia d’objectiu i estratègia un pla d'acollida i
integració a les persones migrades. 

Nosaltres seguim reivindicant que sí, però almanco vull
saber quines tasques ha fet vostè per reivindicar el que aquesta
comissió i aquest parlament va acordar per unanimitat que és...
-o no, no, crec que no va ser unanimitat, però va acordar i
aprovar, no sé si hi va haver un grup que no li va donar suport,
evidentment-, que va ser recuperar els fons estatal per a la

integració i el reforç educatiu de persones migrades. I si ha
rebut i quin import ha rebut... ha rebut no, si ha rebut el 2022
i hi ha previst de rebre el 2023, si és que el ministeri
subvencionarà alguna d'aquestes partides. 

Voldria saber si vostè augmenta, si el seu departament
augmenta la partida i les actuacions de..., per a l’OFIM, la part
d'informació i orientació per a les persones migrades, oficina
d'Eusebi Estada.

Es va acordar una demanda de signar el protocol de
col·laboració amb la Delegació de Govern i l'Oficina
d'estrangeria, donades les deficiències que encara es mantenen,
és un acord del 2019 d'aquest parlament, que encara es
mantenen en tema de cita prèvia, no haver-hi recursos
suficients, i evidentment la demora en la tramitació
d'expedients que provocava una situació forçada, una situació
-diguéssim- de demora en la situació de regularització i del seu
dret a regularització i a permisos de treball i de residència a
moltes persones que volien exercir els seus drets, però també
les seves obligacions i no ho podien fer. Voldria saber si aquest
protocol s’ha signat i en quina línia està de compliment o com
ho valora el seu departament des de l’OFIM.

Volia saber si ha fet un augment de les partides específiques
per a accessibilitat en espais... competència de les corporacions
locals, a l'oci i al temps lliure, no tan sols dels joves, és a dir,
casals i entitats, sinó també per afavorir l’envelliment actiu de
les persones majors. Vostè sap que l'accessibilitat és una
inversió important en capítol 7, i no veig unes partides
específiques per a això. Jo sé que de vegades a... esmenes a la
tramitació de pressuposts hem negociat qualque partida, però
pel que va comentar la part de cooperació local, la
compareixença abans de Presidència, no hi ha un increment en
aquesta línia. No sé si tal vegada li cau a vostè poder facilitar-
ho i si no, demanarem esmenes en aquesta línia, perquè
entenem que l'accessibilitat s’ha de garantir en tots els àmbits
de la vida i de l'activitat de les persones, sobretot quan apostam
per l’envelliment actiu i també per espais d'oci i temps lliure
educatiu

I finalment, un tema en el procediment d’unificació dels
processos de valoració del grau de dependència i discapacitat.
Consellera, volia saber les seves mesures i l’evolució que ha
tengut la reducció en la demora en la citació i en la valoració
del grau de dependència, la valoració d’aquest grau que hi
pugui haver. I sobretot també, si s’han resolt els problemes que
hi havia, evidentment, de recursos humans i de sistema
informàtic, per afavorir aquest..., no li vull dir col·lapse, però
sí saturació que hi ha hagut i per tant, les resolucions no han
arribat a temps.

Són temes, com vostè veu, que van més en la línia
qualitativa, que no tan sols de partides pressupostàries, però
d’algunes sí que necessitaria les dades de mesures. Insistesc,
són moltes mesures aprovades en aquesta comissió, per instar
el Govern, però també instar el Govern de l’Estat, el Govern
d’Espanya.

Un tema que ens interessa, és una petita actuació, però és
una actuació de... El nostre grup parlamentari va visitar les
instal·lacions de compliment de mesures judicials, tant Es
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Pinaret, com en el seu moment Es Fusteret, i vàrem detectar i
ho vàrem traslladar al seu director..., del trasllat de la nova
ubicació que té Es Fusteret, amb la necessitat, ja que vostè té el
departament d’Esports, de Joventut i Infància, puguin tenir unes
instal·lacions i uns equipaments esportius mínimament dignes.
Jo entenc que hi ha permisos, perquè no és una instal·lació
pròpia de la comunitat autònoma, però és ver que fa molt de
temps que la vàrem visitar. A mi m’agradaria, perquè no
haguem de fer una altra visita, a veure si hi ha hagut una
evolució en equipaments i instal·lacions. I si no, si les té
previstes per a 2023?

Gràcies.

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Gómez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Ensenyat, per un temps de deu
minuts. 

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT:

Sí, moltes gràcies, president. Em sum al capítol de
benvingudes i d'agraïments a aquest esforç didàctic i aclaridor,
que ha fet la consellera respecte d’una qüestió que moltes
vegades pot semblar feixuga i molt més comptable, però que,
evidentment, té molta més transcendència i molta més
importància que la que pot semblar més enllà d'un aspecte
comptable, en un sentit que, més enllà de declaració
d’intencions, de línies d'actuació, etc., els pressuposts és l’hora
de la veritat. És a dir, bé, quan parlam bé idò d’aquesta
intervenció, d’aquesta línia d'actuació, d’aquest propòsit, què
hi dedicam. Jo crec que en aquest sentit, pot ser una foto
important i realista per definir el tarannà i el caràcter que té un
govern que pretén ser progressista i que crec que amb aquests
pressuposts demostra que realment ho és, quant a la quantitat
de doblers que dedicam a una qüestió que és fonamental i que
és totalment necessària.

Cert és i vostè se n'ha fet ressò, que és una legislatura
complexa, on hi ha hagut molts de reptes. Vàrem començar
amb tot el tema de la COVID, amb tot el que això ha
comportat, no només quant a la crisi econòmica derivada
d'aquesta crisi, primer sanitària i després social, també
econòmica, i tot just després una guerra, una guerra a les portes
d’Europa, a la qual Europa també hi participa de qualque
manera i, per tant, també n'és afectada; una guerra que,
evidentment, va més enllà de qüestions que siguin purament
energètiques o fins i tot que siguin purament econòmiques i
que, evidentment, tenen uns efectes amb un impacte important
per a la nostra societat i especialment per a les persones més
vulnerables. 

Per tant, jo crec que són uns pressuposts -vostè ho ha dit-
que consoliden una línia d'actuació, una línia d'actuació ja
iniciada durant la passada legislatura, però que, a més, també
han estat capaços de donar resposta a aquestes necessitats
sobrevingudes i han creat aquesta protecció, aquesta escut
social que és tan necessari i que, en certa manera, també

defineix quines han de ser les actuacions i les prioritats per a un
govern progressista, com el que podem veure en aquesta
proposta de pressuposts que deim. 

Per això, jo li he de dir que a partir d'aquí, jo no entenc com
qualque grup pugui presentar una esmena a la totalitat d'aquest
pressupost, si no és per desmantellar aquest pressupost i per
considerar que siguin partides que es podrien dedicar a altres
qüestions. Però això, evidentment, ja és una qüestió de
prioritats, de punts de vista i de maneres d'entendre la política
i quin paper han de tenir les administracions respecte del
benestar de les nostres persones i molt especialment de les
vulnerables. 

Crec que en aquest sentit, amb aquests objectius de
consolidar totes aquestes línies d'actuació que s'han iniciat o
que s'han dut a terme, donar resposta, evidentment, a les
necessitats, als reptes que planteja la nostra societat i el món,
en aplicació concreta a les persones més vulnerables; i, a més,
això també acompanyat d'un pla estratègic d’inversions, que
també suposaran un revulsiu econòmic, en un moment també
que s'ha de menester que hi hagi aquesta inversió pública per
poder reactivar l’economia. 

Al respecte, evidentment, li deia que jo no entenc com hi
hagi grups que puguin fer una esmena a la totalitat, sí que
entenc que puguem discutir partides concretes, que un trobi que
n’hi hem de posar més, que els hem de llevar d'aquí o que els
hem de posar aquí deçà, que, de fet, això és el debat
parlamentari que tendrem a partir de la seva exposició
d’aquests pressuposts, d’aquesta proposta de pressuposts. Però
no en canvi un debat d’una esmena a la totalitat que es pogués
produir en aquest sentit.

Jo només li faré una pregunta en concret, que és la situació
de les altres illes. Jo personalment, conec més la de Mallorca,
però crec que dins l'àmbit competencial hi ha una desigualtat,
hi el tema d'Eivissa, que és on no s'arriben a transferir tota una
sèrie de competències i no ho he vist, però m'agradaria saber si
es té previst, abans que acabi la legislatura, posar -diríem- el
comptador a zero, és a dir, que tots els consells insulars, que
tenen una importància cabdal i especialment com a institució de
proximitat i molt especialment en un tema tan sensible com és
aquest, si es té previst que Eivissa assumeixi les competències
que li queden encara per transferir i si les ha demanat en aquest
sentit. 

I res més de moment. Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Ensenyat. És el torn del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares. Té la paraula el Sr. Sergio Rodríguez,
deu minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ: 

Gracias, Sr. Presidente. Antes de empezar esta reunión, en
la comparecencia anterior, la presidenta nos ha llamado un
poquito la atención, diciendo que nos centráramos un poco en
el tema de presupuestos e hiciéramos un poquito menos de
filosofía,, lo cual es un poco complicado, porque en realidad un
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presupuesto no es más que la plasmación en números de una
filosofía o de una ideología política. Es lo que son unos
presupuestos, plasmar negro sobre blanco, lo que es su manera
de entender la política y las diferentes áreas de gobierno. De
ahí la enmienda a la totalidad, que tanto le preocupaba al Sr.
Ensenyat.

Yo he de decir que desde nuestro grupo consideramos que
es usted una buena gestora. Pensamos de hecho que es
posiblemente una de las mejores gestoras que forma parte del
Gobierno de la Sr. Armengol. No me quiero exceder en los
elogios, tampoco le quiero causar un problema dentro de su
formación política, y estoy absolutamente convencido de que
una parte de lo que usted ha dicho es absolutamente cierto, que
estos eran unos presupuestos sin trampa ni cartón, que si se
producía un relevo de gobierno -que usted espera que siga
siendo progresista, y yo evidentemente confío en que no-, no
nos íbamos a encontrar ni facturas por pagar en los cajones ni
imposibilidad de desarrollar este presupuesto. Pero he de
decirle que esto de sin trampa ni cartón que, al nivel que usted
lo ha expresado, es absolutamente cierto, es a veces un poco
más complicado cuando uno se va a al detalle de los números
y lo digo porque esta va a ser mi única pregunta y me gustaría
a ver si va a ser usted capaz de respondérmela, dado el amplio
grupo de personas con el que cuenta para su trabajo y si no
fuera usted capaz de responderme ahora mismo, me
conformaría con que me la respondiera, antes de iniciar el
debate a la totalidad de los presupuestos. 

Yo quisiera saber, ¿cuál es el monto total de ayudas
destinadas a inmigrantes ilegales o irregulares?, según la
terminología que a ustedes les gusta más emplear, la
terminología es importante, a mí antes también me ha chirriado,
cuando usted hablaba de los equipos deportivos que se
trasladaban de Baleares al Estado. Los equipos deportivos que
se trasladan fuera de Baleares a la península, a las Islas
Canarias o a Ceuta y a Melilla no cambian de Estado, siguen
dentro del mismo estado. Solo hacen un desplazamiento
geográfico. 

Por eso no me preocupa ese calificativo, para nosotros
ilegales, para ustedes irregulares. Y yo quisiera saber el monto
total de las ayudas destinadas a inmigrantes ilegales o
irregulares en Baleares y cuál es el número de personas que las
perciben. Porque en estos presupuestos muchas veces, y ahí
está la dificultad en obtener este dato, ustedes tienen muchas
ayudas a empresas del tercer sector, a entidades sociales, Cruz
Roja, etc., que son las que distribuyen estas ayudas, y nos ha
sido hasta ahora absolutamente imposible conocer este dato,
que es muy sencillo, cuánto destina su conselleria que, si nos
atenemos al orden de importancia por el presupuesto, es la
tercera más importante de la de la comunidad autónoma y
posible la primera por inversiones o ayudas directas, porque
tanto sanidad como educación destinan gran parte de su
presupuesto al pago del personal, es lógico y natural, pero nos
gustaría saber simplemente esto, ¿qué destinamos a ayudar del
tipo de forma que sea a los inmigrantes ilegales y cuál es el
número de estos inmigrantes ilegales o irregulares a los que
estamos ofreciendo ayudas por parte de esta comunidad
autónoma? 

Gracias, Sr. Presidente. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Rodríguez. És el torn del Grup Parlamentari El
Pi Proposta per les Illes Balears. Té la paraula la Sra. Lina
Pons, deu minuts. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputades. Sra.
Consellera, hola, com va? Gràcies per les explicacions
d'aquests pressupostos de cara a l'any que ve. Coincidim,
gairebé no passa mai, però sí amb una afirmació que ha fet avui
el Sr. Rodríguez en relació amb la gestió que vostè ha fet al
capdavant d'aquelles coses que ens preocupen, que són les
necessitats de la ciutadania i també dels esports. Saludar també
al seu equip que avui l'acompanya. 

Bé, han estat tantes les preguntes que han fet, sobretot la
Sra. Riera i el Sr. Gómez, que moltes les teníem apuntades per
traslladar-li, però sí que vull incidir en algunes sobretot perquè
m'aclareixi conceptes. 

Vostè ha parlat d'aquestes ajudes per a famílies que acullen
joves extutelats. Si em  pogués explicar una mica més com
funciona això i quina és la inversió o el pressupost que tenen al
respecte.

Ha parlat també d'una baixada de la renda d'emancipació,
perquè ara ja poden demanar l'Ingrés Mínim Vital. Aquesta
baixada de renda l'han recol·locada a un àmbit concret del seu
pressupost o es reparteix pertot o per diferents partides? 

També m'agradaria parlar d'aquestes places de salut mental.
Nosaltres creim que hi ha una assignatura pendent en aquest
sentit pel que fa a les places que acull la Conselleria de Salut i
les que acull la Conselleria de Serveis Socials, per tant, o
d’Afers Socials. Per això, m'agradaria que em digués si
aquestes places són suficients i si vostè està satisfeta de com es
duen a terme o la política que es du a terme en salut mental a la
seva conselleria.

Ha parlat també de convenis privats, perquè pugen els sous
dels treballadors. Com es fa exactament això? Perquè si la
fórmula és bona, es podria extrapolar a altres grups
professionals que diuen que l'administració no s'hi pot ficar. Per
tant, si vostè té la fórmula, per ventura la podrien copiar.

Obligatòriament, ha dit també, que hi ha persones que han
de tenir les targetes moneder i no les borses de menjar. Això
m'ha fet pensar en aquelles persones a les quals els obliguen a
tenir un compte corrent per poder accedir a segons quines
ajudes. Si s’ha resolt o no aquest tema, i vostè m’entén, si són
precisament immigrants en situació irregular o que no estan
empadronats o..., vostè coneix més que jo quins són els casos,
si s’ha solucionat aquest tema del compte corrent per poder
accedir a les ajudes, perquè és com una contradicció en si
mateixa d'aquelles persones que ho necessiten. 

Per altra banda, també vostè ha parlat d'un projecte
d'itineraris per a dones prostituïdes i també per a venedors
ambulants. Vostè ha dit “dones prostituïdes”, però són dones o
persones prostituïdes? Seria la pregunta que li faria.
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Llavors, ens pareixeria una gran idea aquest sistema
informàtic únic social, que ha dit que no ha pogut ser, que hi ha
una partida, però que no ha pogut ser. Ens pareix que és
imprescindible, sempre parlam de coordinació i també
d'unificació de coneixements per poder tractar bé qualsevol
cosa que comparteixen diferents administracions. Per tant,
m'agradaria que ens digués per què no ha pogut ser. Ens ha
deixat una mica amb un ai. Per què no ha pogut ser? I si serà o
no serà?

La Sra. Riera ho ha demanat, però bé, jo també vull incidir
en això. Aquests menors amb mesures judicials, efectivament,
quines són aquestes polítiques de reinserció, de reeducació,
d’educació emocional, entre tantes coses, que facin que quan
siguin adults, majors d'edat, puguin tenir una vida normal,
digna i feliç.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sra. Pons. És el torn del Grup Parlamentari Mixt.
Té la paraula la Sra. Patrícia Font, per un temps de deu minuts.

LA SRA. FONT I MARBÁN: 

Gràcies, Sr. Vicepresident. Bon dia a tothom. Bon dia, Sra.
Consellera, benvingut el seu equip i gràcies per les seves
explicacions. Jo dividiré la meva intervenció, breu, en dues
parts. Pregunta i comentari. 

Dues preguntes, que he sabut trobar en el document dels
pressupostos, potser hi són, però jo no he estat capaç de
trobar-ho. Redacció del projecte bàsic i executiu de la reforma
del geriàtric de Ciutadella, que s'havia de fer a través d'una
transferència de 150.000 euros, i li dic que l’hem sabut trobar. 

I la segona seria el centre de discapacitats físics de Santa
Rita. El Govern es va comprometre a transferir el 2023 1,5
milions a la Fundació per a Persones amb Discapacitat de
Menorca, i tampoc no hi figuren. Preguntes acabades.

Comentari. Jo també vull demostrar la nostra satisfacció per
la feina desenvolupada per aquesta conselleria. Jo crec que,
evidentment, han demostrat no només voluntat sinó una acció
de voler consolidar aquests serveis socials, serveis socials que
per desgràcia -ho hem de dir així- cada vegada són més
necessaris en un món..., en un context mundial que és tan
summament incert. I jo també he de dir, açò, a mi m'agrada
parlar de persones, d’éssers humans sense distincions, i no tinc
cap dubte que la seva conselleria fa feina precisament per a
açò, per a les persones. Punt i final. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Font. Torn del Grup Parlamentari
Socialista. Joan Mascaró, deu minuts.

EL SR. MASCARÓ I BOSCH: 

Sí, gràcies, president. Gràcies, consellera, per la seva
compareixença juntament amb tot el seu equip així com de
l'explicació detallada que ens ha fet d’aquests pressuposts.

Sens dubte estam davant d'uns pressuposts de vital
importància per a la ciutadania i que, per tant, esperem es
puguin aprovar. Serien ja, a més, el vuitè pressupost aprovat en
temps i forma d’aquest govern, que demostra també una
estabilitat política i social per a aquest govern que va començar
la seva trajectòria institucional el 2015, una trajectòria que
segur, com aquest govern, tampoc no li ha estat fàcil i manco
en aquesta legislatura on sobtadament hem hagut d'encarar una
pandèmia sanitària i ara les conseqüències d'una cruenta guerra
a Ucraïna que tensiona el model energètic, la despesa de
combustible i la producció i, en conseqüència, una inflació de
molts productes de mercat. 

Les crisis, que són un exemple clar i evident de la globalitat
en què vivim i de la vulnerabilitat a la qual podem estar
sotmesos, sigui per amenaces naturals, com la de la pandèmia
o la del canvi climàtic, o bé per ambicions i tiranies com la de
Vladimir Putin.

És per aquest motiu i molts d'altres que és important tenir
un govern i uns pressuposts a l'alçada de les circumstàncies que
siguin capaços de pensar i de posar-se al costat de les persones
i de fer-ho des de l’equitat per a la igualtat d'oportunitats. Un
exemple ho tenim amb l'aprovació el passat dilluns del decret
de mesures urgents per compensar la inflació i que incideix en
diferents polítiques socials de les conselleries, i com no també
de la conselleria que ens ocupa d’Afers Socials, entre elles
l'ajut social per a treballadores i treballadors demandants
d'ocupació que cobren una prestació contributiva o un subsidi
d'atur; també amb les mesures en l'àmbit de dependència, com
les pagues extraordinàries per a persones que tenen reconeguda
una prestació econòmica per cura a l'entorn familiar, una
prestació vinculada al servei de centre de dia, una prestació
vinculada al servei d'ajuda a domicili, així com també trobam
l'eliminació temporal de la participació econòmica dels usuaris
dels serveis de centre de dia per a persones grans i del servei
d'ajuda a domicili del sistema d'atenció a la dependència; o la
pròrroga del 15% de les quanties de la Renda Social Garantida
i de la renda d'emancipació durant el primer trimestre de 2023. 

Tot açò no seria possible si no fos des d'una sensibilitat
progressista i des de la qual el meu partit se'n sent molt orgullós
amb la seva contribució. 

Aquestes mesures es veuen també reflectides en els
pressuposts de 2023, que són de 7.133 milions d'euros de
pressupost de la comunitat, es dedicaran 6 de cada 10 euros a
la despesa, o més bé hauríem de dir a la inversió de les
polítiques socials; un pressupost expansiu que enfortirà i ha de
millorar la vida i la llibertat per poder elegir un projecte de vida
dels ciutadans d'aquesta comunitat autònoma.

Respecte de la conselleria que ens ocupa -com vostè
mateixa ha dit- creix el pressupost en 103 milions, un 33%
respecte de l'any que tancam i que suposa un augment crec que
més que considerable.
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Analitzant els pressupostos per capítols veim que no hi ha
moltes variacions, tant en el capítol 1 com en el capítol 6, el
capítol 1 es manté sobre uns 19 milions d'euros, i el capítol 6
d'inversions reals es redueix en 600.000 euros després que l'any
passat tingués una pujada del 168%.

Per altra banda, els capítols que sí que augmenten
considerablement, així com ja s'havia anat fent en els darrers
anys, són el capítol 2 de despesa corrent, que ho fa en 19
milions, per arribar als 73 milions. Aquí trobam el capítol 26,
de despesa de concerts gestionats per entitats del tercer sector
i derivats de l'administració pública; el programa d'atenció a la
discapacitat augmenta en 5,1 milions i el de dependència amb
8,5. Per tant, són 13,5 milions d'augment respecte d’aquest
capítol d'un total de 52,3 milions.

Respecte del capítol 2, trobam significant també l'augment
al programa 313L, d'equipaments de serveis socials, de la
Direcció General de Planificació, on l'any passat no hi havia
una despesa i enguany s'augmenta en 2,8 milions, altres
despeses diverses. Jo no sé si no he estat atent o si ens podria
especificar aquesta despesa a què correspon. 

Un altre capítol que també creix és el capítol 4, de
transferències corrents, augmenta en 72 milions, és un
creixement d'un 37% per un total de 263 milions. L’increment 
evidentment és substancial. En aquest capítol crec que trobam
el programa 313E, de serveis socials, amb un augment de 65
milions a les institucions sense ànim de lucre, i arriba al 104
milions d'euros, dels que entenc -crec que ho ha comentat- que
52 es refereixen a aquestes ajudes socials per a les persones
aturades, així com també entenc que es gestionen les
prestacions per cobrir la vulnerabilitat des de la renda social
garantida, com a principal prestació front les situacions per a la
inclusió social o bé el complement a les rendes, a les pensions
no contributives.

En aquest aspecte m'agradaria demanar-li, respecte de la
renda social garantida, quin pressupost té exactament en aquest
pressupost de 2023, a quantes persones arriba i quin seria, per
exemple, el total de despesa que ha fet la conselleria des que va
implantar la renda social garantida. Si pot ser, m'agradaria tenir
també aquestes dades respecte del complement a les pensions
no contributives,.

Igualment tornant al capítol 4 hem de destacar les pensions
i prestacions econòmiques que van dirigides a les famílies i a
les persones en situació de dependència i que enguany se situen
en 53 milions.

Dins el capítol 4, dins la Direcció General d'Esports veim
que augmenta en 2,5 milions i que arriba als 13,8, d'aquí crec
que es destinen 5,6 milions en ajudes i subvencions, que és un
augment també considerable, amb el suport a les federacions,
clubs i esportistes que -com ha dit- també és fruit dels bons
resultats que aquests tenen i, per tant, és necessari que rebin
aquestes ajudes. 

Un altre capítol que augmenta és el capítol 7, de
transferències de capital, augmenta en 11 milions, per tant, un
32%, que són els 47,8 milions que consten al capítol 7.

En aquest cas, entenc que és per la inversió en el consorci
sociosanitari, veim que és quasi la meitat de la despesa del
capítol 7 de la Direcció General de Planificació i Equipaments.
Són així 17 dels 34 milions i un augment de 2 milions respecte
de 2022.

Igualment, a les corporacions locals veim que es duplica la
transferència, en aquest cas veim que es redueix
substancialment als ajuntaments, baixa 1,6 milions -pel
document que havia mirat pens que és així-, però en canvi
augmenta en 4.3 milions als consells insulars i per tant, ho
situaríem fins a 10 milions. Veim que és una transferència a 3,7
milions les transferències justificades a empreses i altres ens.
Ens agradaria saber aquesta baixada a ajuntaments i aquesta
pujada de consells per què és així.

Vaig acabant, m'agradaria destacar la Direcció General
d'Infància, Joventut i Família, amb aquests 1,3 milions en total.
En aquest cas m'agradaria destacar el foment a l'estructura de
serveis per a joves amb emancipació i per a joves extutelats i -
com he dit- a l’increment de places que ens ha detallat, així
com a l’ajuda a les famílies per poder acollir.

Per acabar, m'agradaria demanar també, una mica relacionat
amb els temes que hem estat tocant, de quina manera estan
garantits els recursos establerts a les lleis impulsades durant
aquesta legislatura, i també saber com un dels principals
objectius de la conselleria crec que és continuar amb la gestió
dels projectes finançats amb fons europeus, vostè ha indicat
que hi estaven inclosos respecte a les infraestructures i respecte
als ports, m'agradaria saber si també s'inclouen respecte a
altres... que els fons europeus s'han utilitzat dins els
pressuposts, en altres destinacions que no siguin aquestes dues.

I res més. Aquesta seria la meva primera intervenció. 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Mascaró. Torn de resposta de
la consellera d’Afers Socials i Esports.

LA SRA. CONSELLERA D’AFERS SOCIALS I
ESPORTS (Josefa de Santiago i Rodríguez): 

Bé, gràcies a tots per les seves intervencions, intentaré
contestar-les totes, en tot cas després hi ha un segon torn de
rèplica, per si de cas ens hem deixat qualque tema sense
contestar.

Mesures judicials, que començava la Sra. Riera,
representant del Partit Popular, i ho han demanat un parell de
representants d'altres grups parlamentaris, el nou centre és un
centre de mesures de convivència, que és aquest nou perfil de
conflicte interfamiliar, sobretot per violència entre pares i fills.
Nosaltres teníem 8 places en dos pisos, es comunicaven
internament, que tenim a la zona del Pil·larí, i ara els hem
traslladat a un espai on n’hi caben 16. Per tant, hem
incrementat 8 places. Crec que també la representant de
Podemos em demanava aquest aclariment: 8 places. 
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Això suposa... a la memòria de la Fundació no hi ha el
detall, però suposa uns 105.000 euros al cap de l’any, vull dir,
es mantenen 24 hores d'atenció amb diversos professionals, i
tot el tema de la manutenció i manteniment del centre, etc. Són
els menors que tenen..., els interns que tenen, que necessiten
menys supervisió, són menors que surten als instituts, són
menors que normalment els caps de setmana tornen amb els
pares, són menors que poden realitzar moltes activitats
exteriors. Per això...

Es Pinaret, que vostè hi fa referència, 35.000 euros.
Nosaltres teníem una partida econòmica molt important, que
estava... de la Direcció General a través de la Fundació i a
vegades també a través del Consorci, que era la creació
d'aquestes 32 places. Això ja està acabat. Per tant, ara estam en
una segona fase, que és el que li he intentat explicar, necessitam
reformar cada una de les llars d’Es Pinaret. Per tant, tenim
previsió de doblers de fer el que seria el projecte bàsic, que ja
el tenim. S’ha de fer el projecte executiu de cada una de les
llars, les reformarem una per una. Per tant, no es farà una
reforma massiva d’Es Pinaret en un any o dos, sinó que es farà
progressiva. Mirarem tal vegada el 2023 de poder-ne fer una,
si ens funciona i continuam mantenint aquestes places buides,
perquè sempre hem de tenir places perquè no hi hagi llista
d'espera, tal vegada es poden fer de dues en dues, ho veurem,
no? 

I després altra mesura important és Es Fusteret, els he de
dir..., ara tenim Es Fusteret i Es Fusteret nou, idò Es Fusteret en
aquest moment està buit, hem d'encarregar ja el projecte bàsic,
no per a després tornar traslladar les menors d'Es Fusteret nou
a Es Fusteret, sinó perquè allà es converteixi en un centre de
dia dirigit a mesures judicials, i això és part d’aquests doblers,
idò l’aclariment en els temes d’Es Fusteret.

En seguretat vàrem fer una inversió importantíssima la
passada legislatura, ara la milloram, la qualificam i la milloram,
sobretot la inversió que hem fet aquesta legislatura ha estat en
càmeres, pràcticament no hi ha cap focus cec, que es diu, cerc,
si vostès, ja que ho han demanat diverses vegades, volen anar
a mirar realment les instal·lacions de càmeres que han fet és
realment impressionant, jo ara no sé el nombre, però si en
teníem 12 o 16, tal vegada en tenim 60, 100, vull dir, no hi ha
en principi cap focus cec i, per tant, està permanentment en
observació; hem invertit més en això que en presència física de
membres de seguretat. La nostra aposta era, efectivament, a
través de seguretat i a través del creixement de ràtios
d'educadors i de tècnics educatius, i després una seguretat més
passiva, no tan  presencial.

Tot i així vàrem incrementar considerablement, i vostès
tenen les compareixences que varen haver de fer durant la
passada legislatura les hores. Aquestes, a part de les càmeres,
el que hem creat és la figura del coordinador de seguretat, que
coordina i que té una més àmplia responsabilitat.

Vostè em demanava pel personal directiu, jo no sé a quin
personal directius es refereix, si és en relació amb la Fundació
Estel no en tenim cap, aquí a l'any 2022 n’hi ha un i per a l’any
2023 n'hi ha un.

En relació amb les ràtios, tenim una ràtio d’1,18
professionals per jove, de la ràtio més alta de tot l'Estat, amb
mesures judicials em referesc, 1,18, bé sigui psicòleg, atenció
directa de l'educador o del tècnic educatiu, el tutor i altres
figures que puguin tenir, tenim 1,18.

I garantim, a no ser que hi hagi una baixa per un matí, la
presència de 3, 2, 1 per 3 el matí, 2 l’horabaixa i 1 el vespre a
cada una de les llars, a part d’estructures de seguretat.

Els serveis administratius es mantenen de 12 a 12 a l’anys
2023. Equips directius de centres, però és de centres de 4 a 5,
no és la direcció política aquest equip directiu de centre, que tal
vegada és al que vostè es referia, és el centre nou que obrirem,
que abans era un pis i ara li hem donat unes funcions directives,
que és aquest centre nou, vull dir no és una directriu política,
sinó d'un nou centre.

Els equips tècnics, graus, llicenciats i diplomats, passen de
33 a 34; tengui en compte que nosaltres aquí ja teníem una
plantilla per als 8 que teníem a Es Pil·larí, ara tenim 34 equips
directius de 110 a 114, auxiliars d'infermeria, 34 a 39, i
ordenances i serveis diversos mantenint els mateixos. Això en
relació a la plantilla.

La formació que crec que també el representant de Podemos
ens ha demanat, la formació és permanent, tenim un pla de
formació quadriennal i s’acompleix, és una formació
permanent, hi ha formació obligatòria que són temes de
protocols, són temes diversos i després formació voluntària.
Però la formació es fa permanentment, si volen una pregunta
parlamentària concreta me la demanin i li donaríem la formació
que s’ha fet a l'any 2022, la previsió del 2023, fins i tot la
previsió del 2024.

Després vostè ha passat ja i, si no, ja al servei d'ajuda a
domicili, que és un servei pel qual vostès s'han preocupat en
diverses ocasions. Jo li he dit que dins el programa de
dependència de l'any 2023 hi ha una previsió d'un augment
important del servei d'ajuda a domicili. En aquest moment
tenim 63.473 hores, hi ha la previsió de 5.000 hores més, i això
suposa 16,8 milions d'euros. Aquest és l’increment del servei
d'ajuda a domicili.

És cert que tenim una ràtio baixa, tot i els esforços que fem
amb els econòmics, tenim una ràtio baixa en relació amb altres
comunitats autònomes, és l’única ràtio que tenim baixa; en
centres de dia, en residències, en teleassistència ens apropam,
i aquest és la que més ens costa.

Nosaltres apostàvem per un model unificat en els municipis,
apostàvem que el servei d'ajuda a domicili que es donen al
municipi, els servei d'ajuda d’atenció a la dependència
s'incorporàs amb finançament al cent per cent de la
dependència al comunitari. Això no ha estat possible a la
majoria de municipis, si, per exemple, a Menorca, si, per
exemple, a qualque als municipis de Palma, per exemple, a la
Mancomunitat; a Eivissa no ha estat possible, i altres municipis
no ha estat possible. Un dels més importants per a nosaltres,
Palma, per exemple, no ha estat possible, de fet, ho teníem i
vàrem haver de tornar enrera. És cert que els municipis tenen
dificultats de creixement en personal, i això possiblement ha
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estat un dels elements que ho ha impedit, i aquesta insistència
per part nostra de no fer serveis en paral·lel, perquè ens
semblava, per exemple, absurd que anàs la treballadora familiar
del servei de domicili de dependència a una casa i, a la vegada
hi anàs una de comunitari, per temes d'infants, però la realitat
ha estat molt caparruda i hem hagut de modificar aquesta
estratègia.

I des que vàrem prendre aquesta decisió, que jo crec que va
ser a l'any 2017 o a l’any 2018, hem pogut créixer, hem
concertat i hem fet contracte, ens hem adaptat molt al territori.

Prestacions econòmiques, que no ho he dit, he explicat
discapacitat i dependència, les prestacions econòmiques, vostès
ho hauran vist perquè és una partida única, capítol 4, passam de
50 a 53 milions. Per tant, aquí sí que hi ha la partida
pressupostària que va anunciar la presidenta de les dues pagues
extraordinàries: una es pagarà amb pressuposts del 2022,
perquè la pagarem a desembre, i l’altra es pagarà amb
pressuposts del 2023 perquè es pagarà a gener.

Sempre els he dit i és una constant també, que nosaltres,
quan pressupostam a 1 de gener els concerts, ho fem d’1 de
gener a 31 de desembre, però no estan ocupades mai les 365,
ni en residències, ni en centre de dia, ni el servei d'ajuda a
domicili, ni a tots els concerts. Per tant, sempre a partir
d'octubre podem liquidar aquests concerts, i bona part d'aquests
doblers van a pagar la carrera de la nòmina de dependència.
Però hi ha, per tant, mai no hem tengut cap problema i amb
aquests 53 que veiem que cobrim les ajudes econòmiques i, a
més, el creixement que hi ha previst.

També hi ha el copagament, el copagament l’hem cobert, ja
ho vàrem fer durant la pandèmia, que els ajuntaments no ho
recaptaran de les famílies i nosaltres, quan liquidem el conveni
amb la temporalitat que es faci amb cada ajuntament, nosaltres
incrementarem aquest copagament, i, per tant, sí que està
previst aquest copagament.

En relació amb la discapacitat, és un dels problemes
estructurals que tenim. Vostès saben que no és un problema
pressupostari, que vostès m’han dit si hi ha hagut mesures
pressupostàries, és un problema estructural; nosaltres teníem un
decret que obligava que es fes la valoració d’un metge;
nosaltres vàrem fer un decret i modificàrem això, pensàvem
que dins les nostres competències ho podíem fer; es fa la
valoració per part d'un equip i després hi ha, diguem, un altre
equip que el que garanteix és que tots els equips que han fet la
valoració tenguin els mateixos criteris. Nosaltres vàrem dir: no,
n’hi ha prou que afirmi aquest metge que és aquí, en aquest
equip, el que unifica l’òrgan, el que unifica la valoració de la
discapacitat, però la resta poden ser sanitaris.

Nosaltres ho vàrem fer així, perquè donàvem un mal servei
a la ciutadania. Ho vàrem publicar, vàrem fer totes les passes,
tota la tramitació, el Consell Consultiu no ens va posar cap
entrebanc, però el Col·legi Professional de Metges, d'una
forma, jo diria que molt correcta, va venir a parlar amb
nosaltres, però ens va posar un contenciós i el vàrem guanyar,
però ens vàrem torbar dos anys.

I després, a nivell estatal, també s'ha modificat.

Ara això ens ha permès, ja estam amb la modificació de la
relació de llocs de feina, perquè això ja puguem posar que
siguin sanitaris. Per tant, podem introduir ara ja terapeutes
ocupacionals, fisioterapeutes i infermers, perquè puguin cobrir
de les 9 places que tenim de metges, crec que en tenim cobertes
2, les altres 7 no les tenim cobertes. Però hem fet borsins, hem
augmentat els sous, hem fet contractes exteriors, ens ha
funcionat un mes, ens ha funcionat dos mesos, però no ens
funciona. Nosaltres confiam que amb aquesta modificació
estructural que va ser origen del problema i que s'incorporin els
terapeutes ocupacionals, infermers i metges que vulguin,
reduirem considerablement els terminis de discapacitat.

De valoració de dependència, que crec que també els
representants de Ciutadans ho ha demanat, així com
discapacitat, jo li dic que és un programa estructural i no
exclusiu de les comunitats autònomes, perdoni, torn enrere en
la discapacitat, no?, perquè en aquest moment estam entre 9 i
10 mesos, 9-11 mesos, però, per exemple, una llista de
COCEMFE que és la coordinadora de persones amb
discapacitat, per exemple, assenyala que hi ha altres comunitats
autònomes que duen 13 mesos, altres que en duen 25, altres 24
mesos, nosaltres érem de les més baixes, això no ens consola,
perquè som conscients que donam un servei inadequat al
ciutadà, però cregui’m que no ha estat problema de desídia per
part nostra, perquè li puc ensenyar tots els ... vaja, estan
publicats al BOIB, tots els borsins que hem fet de metges, que
s’hi han apuntat tres, quatre, però quan els cridaves no venien,
els contractes menors, els contractes dels superiors per veure si
podíem contractar qualque tipus d'empresa, el conveni que
tenim per als que ho puguin valorar, per a  supervisors de
sanitat, però no ens està funcionant, mentrestant, ara ja tenim
l’origen resolts, i això crec que quan s'incorporin aquests nous
sanitaris això s'haurà reduït, s'haurà de reduir considerablement. 

Deia que això en dependència no ens passa, la valoració de
la sanitària la fa atenció primària, la fa la infermera o
conjuntament, i la firma el metge i, per tant, ja ens ve i la
valoració es fa al domicili de la persona o a la residència, si viu
allà que també és el seu domicili, la fan persones graduades que
han passat per un curs específic. I després es fa el PIA. Això
són dades d’evolució del temps de resolució. Nosaltres estam
a 220 dies, la mitjana estatal són 416. En temes de dependència
també volen reduir aquests dies, per això hem incorporat ara 5
PIA i 5 valoradors a través de la Fundació d'Atenció a la
Dependència, i 5 també auxiliars administratius, perquè són els
que piquen les sol·licituds i les resolucions i confiam que
aquests dies encara es redueixin.

En temes de Respir de moment mantenint les mateixes
places. Vostè sap que les residències no les acabam de
gestionar nosaltres, però mantenim les mateixes places no 

Consorci de recursos sociosanitaris, ... a veure què podem
dir. Es Castell, li passaré perquè també ha estat una pregunta
que m’han fet diversos representants dels grups polítics Es
Castells és per a50 places. En aquest moment ja tenim d’Es
Castell el projecte executiu, crec que avui s'ha fet públic, crec
que avui ahir s'ha fet públic que ja està en opinió pública avui,
que ja es pot valorar, ara el Consell Insular ens ha de donar el
vistiplau, té 15 dies per donar-nos el vistiplau o per dir-nos si
hi ha qualque dificultat i, per tant, després aplicaríem el decret
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que vàrem aprovar per tramitar per via d'urgència la seva
gestió. 

Sant Llorenç, tenim el projecte bàsic, s’ha encarregat el
projecte bàsic. Es Migjorn Grans, el projecte bàsic ja el tenim,
s'està tramitant el projecte executiu. Bunyola, s’està tramitant
el projecte bàsic. Andratx, també s’està tramitant el projecte
bàsic. Ciutat Jardí, que vostè hi feia referència, jo no sé no sé
en aquest moment si hi ha 50 persones o n’hi ha 60; nosaltres
tenim un concert ja pera  70 places de dependència i la resta les
gestiona el consell, i jo no sé en aquest moment quantes places
estan ocupades perquè les gestiona el consell insular. El
Quarter de Santiago està en obres, Son Dureta està en obres, el
Quarters i Son Dureta són de 120 places. Formentera està
acabada, és ver que la residència està acabada, però tenia un
problema d'urbanització que també està ja resolt i que ara supòs
que ja està autoritzada perquè l’autoritza el propi consell i
confiam que en un termini breu es pugui inaugurar. 

Perdonin, Ciudad Jardín ..., sí, m’he equivcocat. La que està
en funcionament és Pòrtol Marratxí, que són 100 places, i
Ciudad Jardín, nosaltres en aquest moment vàrem tenir un
problema important amb l'empresa constructora, la vàrem haver
de sancionar, perquè va començar les obres molt tard, l'excusa
de la COVID no ho justificava, vàrem haver de sancionar
aquesta empresa, perquè va retardar l’inici de les obres, i quan
ja estaven iniciades les obres que ja tenia l'estructura alçada, ja
estaven les obres, ens va presentar una proposta de modificació
pressupostària de més de 2.000.000 d'euros, cap tècnic no va
considerar que estava justificada i vàrem rescindir el contracte,
ara estam en procés de contenciós administratiu, però no hi
havia cap tècnic que justificàs la demanda d'aquestes persones.
Per això en aquest moment tenim TRAGSA, que està
continuam amb l’obra en determinades concrecions que li han
demanat i confiam que para tornem a treure la licitació de les
obres. Però vull dir que no ha estat un problema de
l'administració, sinó que l'administració no ha acceptat -jo
m'atreviria a dir- xantatges de l’empresa, perquè paralitzava les
obres si no li donàvem una quantitat que cap tècnic, cap tècnic,
ni els nostres del Consorci, ni els arquitectes que varen guanyar
el concurs, i que, per tant, fan el seguiment d’obra, ho
justificaven.

Son Xigala, és un centre de dia, a Son Xigala tenim ja
també el projecte bàsic. S'Indioteria ja està lliurada a
l'ajuntament. Cala d'Or el vàrem lliurar ahir. Palmanova, que
també centre de dia, està en obres. Dins la residència d’Es
Castell també hi haurà un centre de dia. Bé, a Felanitx ja estan
acabades de la passada legislatura. A Alaró estam a punt de
firmar el conveni. A Porreres el centre de dia també està en
obres. Maria de la Salut també està en obres. Marratxí també la
vàrem acabar i ja està en funcionament. Alaior i Sóller també
estam a punt de firmar el conveni. La residència de Sant Lluís
està en obres. Ferreries està acabada. Després hi ha reformes a
la Bonanova, Miguel Mir i altres residències. I també vàrem
acabar la residència de Son Tugores, el mòdul 1 i el 2. 

Bàsicament crec que més o manco he contestat en relació
amb els centres sociosanitaris. 

Vostè em demanava per les places més o manco ja ho he
comentat, no sé si més especificació. Formentera, Son
Martorell, (...) i Son Dureta Son Dureta també.

En relació amb els fons europeus, que també m'ho han
demanat vostè i altres grups parlamentaris. Per a l'any 21 vàrem
executar uns 17 milions; per a l'any 22 estaven assignats i en
vies de execució 22; per a l'any 25 hi ha 23 milions. Això en
relació amb equipaments. Després hi ha 1.000.000 amb una
subvenció d’eliminació de barreres arquitectòniques a
habitatges particulars i després hi ha quasi 3 milions a (...), i
també hi ha 1.700.000 que dins l'any 22 no s'han executat,
tenim termini fins al 25, d’1.500.000 euros o 1.700.000 euros
per temes de teleassistència, en total vendrien un 85 milions en
temes de fons europeus. 

Després, vostè em parla de baixades del Consell i als
ajuntaments en relació amb la Direcció General de Planificació,
la part de direcció. Nosaltres hem modificat per a l'any 22 i, per
tant, 23 i 24 el conveni de finançament comunitari, fins ara era
anual i es liquidava anualment; ara ho feim per tres anys i
pagam l'any. Per tant, això suposa modificacions amb relació
a deutes teòriques que teníem de liquidacions, més o manco,
per explicar-ho d'alguna manera. A això es deuen aquestes
baixades i pujades. 

En relació amb la Fundació Esports. Vostè diu que tenim
inversions a Mallorca. És que les nostres..., o tenim
competències en equipaments els tenim a Mallorca. És ver que
tenim determinades fundacions de Menorca i d'Eivissa hi ha
una quantitat petita, bé, relativament petita en relació amb
nostre el pressupost que li passam als consells insulars, però on
tenim el Centre de tecnificació és a Mallorca, on tenim el
velòdrom no per decisió nostra sinó per decisió d’altres
governs, que vostè deu conèixer, ho varen fer a Mallorca i, per
tant, és aquí on tenim aquests..., nosaltres, vostè sap que molta
part de l'esport i totes les instal·lacions ja estan transferides als
consells. Per tant, no tenim equipaments a les altres illes.

Els projectes d'inclusió han pujat. També vostès m'han
demanat, també Ciutadans, pel projecte d'inclusió. La partida
pressupostària puja i, a més, rebem fons europeus per tot el
tema de sensibilització. Per tant, treballam en temes de
sensibilització i de facilitar la integració de les persones amb
discapacitat i dona esport. No sé, més o manco crec que al
Partit Popular li he contestat, després tal vegada quedi qualque
partida, però crec que més o manco ja està.

Bé, targeta vostè..., bé, Podemos esperaré perquè ara no hi
és. Ah!, d’acord.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Eh? Ah!, d’acord. Bé, Podemos, em feia pregunta sobre
targeta bancària. El que ha fet Europa ha estat la proposta de
distribució del que ella invertia en compra d'aliments i trasllats
d'aliments i per al període 23-27 ens fa una proposta de 17
milions. Això serà insuficient, però bé, nosaltres el que hem fet
no és gastar els doblers el 23, que ho haguéssim pogut fer i
haguéssim quedat molt bé, sinó, bé, donar-los als futurs
governs que també puguin gastar part d'aquests 17 milions,
n’hem incorporats 2 i de fons propis en farem 1. Aquests 17
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milions són insuficients, ho haurem de fer amb fons propis,
però nosaltres pensam que és una línia correcta de dignificar
aquestes persones, que no vagin a cercar la borsa. 

Això té a veure també amb la representant d’El Pi que deia
que com ho farem amb aquestes targetes si efectivament hi ha
persones que com que estan en situació d'irregularitat
administrativa no poden accedir a una targeta bancària.
Nosaltres feim el model de..., o serà una targeta comercial que
tu te’n podràs anar i, per tant, aquella targeta estarà carregada
per determinats comerços o amb una quantia que tu podràs
gastar progressivament o el que vàrem fer quan vàrem fer la
targeta bancària per substituir els menjadors escolars en temps
de pandèmia que, bé, el compte era del Govern, per dir-ho de
qualque manera, i a aquell compte doncs hi havia 5.000
targetes i cada targeta tenia una quantia i anava descarregant,
però el compte corrent i el titular era una persona en concret.
Per tant, són les dues versions que podem fer.

Formació, ja ho he explicat. 

Salut mental. Em demanava el repàs de salut mental, crec
que també m’ho demanava la representant d’El Pi, si estàvem
satisfets. Miri, nosaltres estam, sí, molt satisfets en temes de
salut mental, era un dels nostres compromisos. A més, record
que quan jo estava a l'oposició aquí es va fer una ponència de
salut mental i hi havia un poc el compromís de totes les forces
polítiques de facilitar, d'estructurar aquesta salut mental. Per
tant, hem passat de no tenir definit de qui era competència, si
era de Salut o si era de Serveis Socials, a tenir-ho definit. Salut
mental ho fa igual que qualsevol persona, s’ocupa de la
malaltia en un sentit molt ample d'aquesta ocupació de la
malaltia, des de la prevenció al tractament; i Serveis Socials,
igual que ho fa amb discapacitat, amb persones majors, amb
menors vulnerables, etcètera, per dir-ho d'una forma gràfica,
substitueix la família de forma parcial o total. 

Per tant, dins aquesta definició vàrem disposar que els
pisos, els habitatges, els centres ocupacionals, l'acompanyament
és competència de Serveis Socials. Clar, hem passat de zero a
tenir places ocupacionals, de centres ocupacionals. En aquest
moment donam cobertura a 400 famílies o persones, perquè és
ver que tal vegada els centres ocupacionals són 200 o quasi
300, 280, però no estan ocupats per la mateixa persona les vuit
hores. Per tant, ens permet que a determinades hores hi vagin
més persones.

Abans això era una subvenció que un any rebien 80.000
euros i ara no reben aquests doblers. El conjunt del que és..., ho
dic perquè les entitats rebien 80.000, 70.000, 60.000 euros,
tenien tres entitats o quatre si volen, i Deixalles que s’hi va
incorporar, però quatre que feien salut mental. Aquesta gent no
rebia més de 200.000 euros l’any 2014, l’any 2015. Ara el
volum en salut mental està per sobre d’uns 16 milions, no?, 16
milions. Vull dir que el canvi és..., o el que hem invertit, no és
cada any, però el que hem invertit fins ara. Aquest any volem
créixer en 30 places ocupacionals. 

En aquest moment tenim dos formats d'habitatge, un que és
un servei d'ajuda a domicili molt qualificat per a persones amb
salut mental, que a vegades conviuen totes soles, que a vegades
conviuen amb la família i un altre de supervisat que són 24

hores d'atenció. Que si tu treballes i tu fas..., quan duim ja sis
anys gestionant aquest servei ens adonam que hi ha un perfil de
persones que podrien conviure entre elles, que no necessitarien
una supervisió molt alta ni seguir convivint amb la família, que
també en el sector de discapacitat també passa, i per això
posarem aquest servei de compartir l’habitatge. Serà un servei
nou i ens agradaria dins el 23 fer aquestes 60 places. 

Contestant també, continuam contestant temes de salut
mental, a la representant de Podemos. No feim una política
específica de joves, però des dels 18 anys si és necessari que
una plaça d'aquestes sigui ocupada per un jove, està ocupada
per un jove. De fet, un percentatge important segurament són...,
no diria 30 anys, que la nostra llei de joventut posa 30, però
inferior a 40, i després el tram de 40 a 55 perquè després ja
molts d'ells són atesos a través de la dependència, a través
d'altres recursos de dependència.

Convivència crec que ja li he explicat.

La Direcció..., l'increment a l’Esport la confusió que té és
que només ha mirat la Direcció General d'Esports, però ha de
sumar a aquests 22 milions també el Centre de tecnificació.
Acab amb la representant de Podemos. 

Ciutadans es referia al Consell Social. El Consell Social
vostè sap que la voluntat política era molt clara, li destinàvem
una partida, però ells tenen molt poca capacitat de gestió
administrativa com té l'administració. Per això, a través de la
Llei de la joventut ja han modificat aquesta fórmula
administrativa, ara seran absolutament autònoms i ja podran
realitzar -el Consell de la Joventut, sí-, ja podran realitzar la
seva despesa i justificar-ho de la forma pertinent, però molt
més autònom. Ja han fet el CIR, ja estan en procés. Per tant, el
23 podran ser autònoms, intentarem que el que no han gastat
dins el 22 -serà un ens autònom- ho pugui reclamar per al 23.

Fons propis d'Alcúdia, tenim prevists uns 490.000. Això és
perquè ja que es feia l’obra, que era de seguretat, els arquitectes
varen trobar que hi havia d’haver tota una sèrie de millores en
temes de persianes, de façana; que ja que es feia l’obra
milloraven no només la seguretat sinó que també millorava
totes les prestacions pròpies d'aquests serveis. 

Amb relació a Ucraïna, que vostè ho comenta, és a la
pàgina 397, és un poc confós perquè figura a la Direcció de
Serveis Socials, al cost de la Direcció de Serveis Socials,
17401, però està en el programa 232A, de Cooperació
Internacional. Per això, per ventura aquesta distracció. 

El suport femení ja li he comentat, mantenim el suport
femení en temes de formació, en temes de clubs, hem fet una
línia específica de clubs femenins i, per tant, a vegades un
mateix club pot rebre ..., perquè aquest club femení està en una
situació molt bona esportivament però a més per ser club
femení rep, per tant hem fet aquí una línia de diferenciació. I,
a més a més, els fons estatals que ens arriben, també hi ha una
partida dels fons estatals que va directament a sensibilitzar i a
formar en temes de sensibilitat, sectors vulnerables i temes de
dona.
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El Pla d’esport i igualtat són 665.000 euros que distribuïm
en diferents línies. La Fundació Esport rebrà 76.000 euros, els
consells insulars en rebran 115.000. Les federacions esportives,
215.000. La formació de dones en àmbits esportius en rebrà
60.000, més o manco. I després material d’esport adaptat per
als clubs, rebran 100.000 euros. Per tant, no només pujam la
nostra inversió pròpia, els nostres fons propis, sinó que a més,
ens vénen d'Europa.

S’ha interessat pels fons europeus. Ja li he contestat a la
representant del Partit Popular, un 85 total. 

Vostè em demanava per la recuperació de fons
d'immigració estatal. No s'ha executat, però jo li he de dir ...
vostè m'ha dit que no estam d'acord i jo crec que s'han de fer
polítiques per a necessitats de les persones, no?, i no
especificar si això és una línia per a persones immigrants.
Nosaltres sabem que el col·lectiu de persones immigrants
requereix de recursos per a la seva integració, per això hem
augmentat el comunitari, perquè l’increment poblacional ens ve
dels nouvinguts. Per això en qualsevol prestació econòmica,
qualsevol prestació tècnica valoram la necessitat, no la situació
d'origen d'aquesta persona, ni l'origen d'aquesta persona, i
pensam que ha de ser la línia d'integració. Això és un tema que
vostès i jo hem discutit, pensam que no hi ha d’haver partides
específiques, sí partides concretes per a necessitats. Defensam
que, per exemple, aquest col·lectiu de joves que fan una venda
irregular són un col·lectiu específic, amb un perfil específic i
necessita un programa específic i ho feim, i sabem que el cent
per cent són persones immigrades, però no feim ..., la nostra
característica no és que sigui una persona immigrada, és que és
un col·lectiu de difícil inserció laboral, si no es fa un esforç per
intentar que tengui totes unes habilitats prelaborals. I no parlam
tant d'immigració com de necessitats. 

El protocol per a la Delegació de Govern el varen firmar,
està funcionant per als casos urgents, per als casos urgents i
cada vegada anam encertat més en el que és urgent a través de
clarificacions que ja fan els tècnics, perquè el que no es pot fer
tampoc és posar-se en una llista que, com vostè diu, és ampla,
no la podem passar perquè hagi de passar per oficina, però si
una persona està a punt de perdre un contracte laboral, això sí
pot ser per via d'urgència si hi ha tramitat en temps aquesta
persona i per motius d'administració no s'ha pogut tramitar
aquest temps, idò ... aquest tipus sí que funcionen.

Increment -vostè deia- per lleure i per envelliment actiu,
nosaltres no ho tenim previst, no és competència de la
comunitat autònoma, són competències dels consells insulars,
em consta que els consells insulars, alguns d'ells, ho tenen. I,
per tant, és una pregunta que ha de dirigir als pressupostos del
consell insular.

Valoració de discapacitat i dependència, crec que ja li he
contestat.

Nou Fusteret, sí que tenim prevista l'adaptació d'un espai
per al gimnàs, i després també tenim la piscina, que tenim allà
una piscina que estam en negociacions amb el Bisbat perquè la
puguin realitzar, no és una piscina esportiva, però bé, també es
podrà exercir. Vostè sap que això és exclusivament per a
menors, vaja, per a nines i joves que no puguin sortir, perquè

si la menor o la jove poden sortir el que intentam és que
utilitzin els espais comunitaris.

MÉS, que no hi és, però bé els diré que efectivament
Eivissa no té voluntat de gestionar el que és competència seva,
que són les residències, per tant incomplim no només un
manament legal, sinó un estatutari Nosaltres havíem presentat
una proposta econòmica justificada, estam pendents fa més d'un
any i mig que ens contesti, i ens diu pels mitjans de
comunicació que no està d'acord, però no ens ha fet cap
proposta. Per tant, no sabem, perquè diu que li falten ics
milions, però no ho ha justificat, per tant no podem.

Contestam a VOX, efectivament qualsevol pressupost que
presenti un govern té una ideologia. Jo sempre he defensat que
la gestió no és neutral, la gestió té un contingut ideològic,
perquè, si no, no vendria jo a defensar uns pressuposts, podria
venir el cap de departament o el cap de servei de la Secretaria,
jo aquí he de defensar un pressupost. I a vostè se li ha notat
molt que és absolutament ideològic, perquè dels 412 milions a
vostè només li preocupa, no, ni dependència, ni discapacitat, ni
salut mental, ni menors, no, li preocupen les persones que reben
ajudes econòmiques i estan en situació d'irregularitat
administrativa. 

Jo li he de dir que defensam ideologia, crec que poques,
poques, perquè aquestes persones en situació d'irregularitat
administrativa solen no tenir passaport i, per tant, no tenen NIE
i, per tant, no tenen dret a obrir un compte corrent, la qual cosa
em pareix que en el segle XXI que una persona no tengui dret
a obrir un compte corrent, quan hi pot haver altres formes
d’identificació, i com que no té compte corrent, és molt difícil
fer ... -ja, però si vostè em diu que no, digui’m la forma-, fer
transmissions de doblers des de les administracions públiques,
no? 

Nosaltres estam molt orgullosos que hagin fet una fórmula
perquè els extutelats, que han sortit del sistema de protecció de
menors, que cada vegada són menys i no han pogut tenir un
NIE, s’hagi trobat una fórmula per poder pagar-los
mensualment aquesta renda d'emancipació. De pràcticament els
200 i busques al·lots, tots ells amb passaport espanyol -no es
preocupi- o en situació de regularitat, amb immigrants regulats,
ara, en aquest moment, en devem tenir 20 que cobren. La resta
jo no li ho puc dir, perquè o bé tenen un passaport i han  obert
a qualque moment un compte corrent, i, per tant, tenen una
situació financera legal, li puc dir que aquests són uns 200 o
300, i tots aquells que estan amb NIE i compleixen tots i cada
un dels requisits que demanen per cada una de les prestacions
tècniques o prestacions econòmiques, ho compleixen. És cert
que hi ha entitats que ajuden econòmicament a través de
subvencions de la conselleria, del consell o de l'ajuntament,
pagaments per a famílies o per a persones en situació
d'irregularitat administrativa, com poden ser el pagament de la
llum o com pot ser el pagament d'un lloguer o d’una habitació,
entre elles Càritas -i em referesc a Càritas, perquè vostè a la
tribuna s’ha defensat com cristià i catòlic-, Càritas que depèn
del Bisbat, que fa una excel·lent feina en aquest sentit, complint
amb els preceptes cristians i catòlics d’ ajudar a qui més ho
necessiten. I ho dic perquè vostè a la tribuna en diverses
ocasions ha fet honor a ser catòlic i cristià. Càritas és una de les
que ho fa, depenent del Bisbat, i nosaltres estam molt
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orgullosos de cercar situacions que facilitin que les persones a
la nostra comunitat autònoma no pateixin situacions de
vulnerabilitat, situacions de no tenir cobertes les necessitats
bàsiques, no només per mi, que jo no som creients, no és per un
precepte religiós, és per un precepte de defensa dels drets
humans i de justícia social. 

A El Pi crec que més o manco li he contestat, no?, bé,
algunes coses. Ara continuu.

Joves extutelats, és ver que hem reduït la quantia prevista
d'emancipació, perquè tenim l’Ingrés Mínim Vital i confiam
que això ens funcioni, perquè si tenen Ingrés Mínim Vital, no
tenen per què tenir aquesta renda d'emancipació, però no hem
reduït la partida d'emancipació; de fet, hem pogut pujar de 39
places, i ens ha anat bé, perquè, si no, haguessin hagut
d’incrementar o haguéssim hagut de reduir les partides de la
conselleria aquestes 39 places. I després volen fer aquest model
d'ajudes a famílies que el decret, que en aquest moment és
decret, però confiam que sigui de llei, d'ajudes econòmiques. 

Què ens trobam? Que és difícil trobar, tant nosaltres com
les entitats, lloguers econòmics, i veiem que cada vegada
aquests joves fan amistats, per exemple, amb un altre jove,
adult ja, que podrien pagar un lloguer entre tots dos. El fet que
ara siguin a l'habitatge els costa. Nosaltres pensam que aquest
adult podria rebre una quantia de 200, 250 euros per aquesta
habitació o per aquest pis compartit, i això ens permetria
treballar amb els joves que surten del sistema de protecció més
joves, aquests que tenen 20, 18, 19, 20, 21, poguessin ja
començar a fer una vida més independent. Saben vostès que
això està limitat a uns mesos, fins als 25 anys, però amb uns
mesos, però ens facilitaria això. O una família que ho vulgui
fer.

De salut mental, crec que sí que li he més o manco
contestat.

A les targetes bancàries crec que també.

Pujades dels treballadors. A nosaltres les pujades del
col·lectiu dels treballadors ens ve per dues vies: una en la qual
pràcticament no intervenim, que són els col·lectius d’entitats
del tercer sector, les entitats del tercer sector, com el seu nom
indica, són sensibles a tenir sous dignes per als treballadors, i
ja des que nosaltres hem concertat el 2016, ja és la segona
pujada. I, per tant, això ens ve, és una mesura sobrevinguda i,
per tant, ens permet modificar els concerts.

I després nosaltres, ja li dic, vàrem fer un anunci públic, el
conseller de Treball i jo mateixa vàrem convocar els sindicats,
vàrem convocar les empreses per dir-los que fessin l'esforç de
fer un conveni col·lectiu, -no, nosaltres no ho hem de fer-, però
sí vàrem instar els que sí tenen el protagonisme d'això, i en
aquella reunió varen dir que estaven disposats, efectivament, a
pujar si era necessari el preu/dia que pagam per a residències
o per a centres de dia. I nosaltres volem que hi hagi aquest nou
conveni autonòmic, perquè sempre, insistesc, no és el mateix
viure amb 1.100 euros a Extremadura que aquí, que potser allà
hi pots viure i aquí no, i, per tant, no pots dependre d'un
conveni general, d’un conveni estatal, i el camí, bé, es tramita,
no tot és la fórmula, hem animat, no hi ha cap fórmula possible.

Jo no he dit “dones prostituïdes”, perquè sé que és un terme
que és delicat, exerceixen la prostitució, dones que es
prostitueixen, dones prostituïdes, jo he procurat, potser qualque
pic m’ha passat, he dit dones en el sector que estan en el món
de la prostitució. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Si, no, jo he dit dones, perquè no sabem si hi ha un 99 o un
95 o un 90, però té un component de gènere claríssim, si hi ha
un home no l’exclourem, però parlar de persones quan hi ha un
component de gènere tan marcat, crec que s'han de visualitzar
aquests temes. 

Crec que més o manco he contestat totes les preguntes.

MÉS per Menorca, Ciutadella. De Ciutadella li he de dir
que nosaltres tenim dos acords: un, que és al que vostè s’ha
referit, que quan es buidi un dels hospitals privats que hi ha a
Ciutadella, que, a més, està devora la residència, allò sigui
utilitzat per ampliar. Nosaltres hi estam d’acord i l'ajuntament
sap que quan això es pugui produir firmarem el conveni, si
tenim temps, els doblers hi són, són a la partida general, no del
consorci, sinó de la direcció general i, per tant, els doblers hi.
Tenguin en compte que també tal vegada a l'any 2023 només
s'haurà de fer el projecte bàsic i, si no, el projecte executiu, vull
dir, crec que no... perquè després els plurianuals són els que
marquen.

I per a la residència de persones amb discapacitat física
igual, també tenim la partida i tenim la voluntat. Estam
pendents d'una modificació que ha de fer l'Ajuntament de
Ciutadella perquè ho cedeixi, no al consell, que no té
problemes, sinó a la fundació, que és privada, i això li genera
més problemes. Això quan es pugui fer, el que nosaltres hem de
fer és el conveni, no amb l’ajuntaments, sinó amb la fundació,
per això és aquest problema.

El PSOE, ja per acabar, mesures, no sé si me n'he deixada
qualcuna, mesures concretes, li he de dir que als fons europeus
crec que més o manco li he contestat.

De la renda social, hi ha 38.700.000 euros, això suposa un
increment de 8.700.000 euros en relació amb la partida de l'any
2022, que era de 30 milions.

Des de 2016 a 2022, nosaltres fem un càlcul que hi ha hagut
una despesa de 150 milions. Aquí s’ha incorporar la renda
extraordinària de l'any 2020, que era la renda extraordinària
COVID.

En aquests moments, nosaltres del complement de pensió
no contributiva, tenim del mes d'octubre, que és la darrera
nòmina, 7.388 persones; la nòmina és d'uns 880.000 euros. I
després, de la Renda Social Garantida arribam a unes 3.750
famílies, li parl de la nòmina d'octubre, i arriba a uns 2.500.000
euros. En total entre les pensions no contributives i la
RESOGA arriba pràcticament a 11.200 famílies.

La pujada dels consells, vostè deia que han pujat els
consells i han baixat els ajuntaments. No li puc dir el detall
d'això, però intuesc, per la feina que es fa, que nosaltres de
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cada vegada tenim més relació amb el consell perquè és l’òrgan
coordinador dels ajuntaments i, per tant, segurament té a veure
que molts de convenis, tant cap al consell, que després el
consell redistribueix, i cada vegada tenim menys relació amb
els ajuntaments, que també pensam que facilita la gestió
administrativa, i els consells de cada vegada més són referència
amb els ajuntaments.

Crec que, a més o manco he contestat a tothom. 

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera. En torn de rèplica, pel Grup
Parlamentari Popular té la paraula la Sra. Riera. 

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, presidenta. Sra. Consellera, no li faré rèplica,
únicament agrair les explicacions i la presencia del seu equip.
I li he de dir que farem totes aquelles esmenes parcials que
considerem que puguin ser oportunes i esperam que les puguin
mirar amb bons ulls per millorar la Conselleria de Serveis
Socials i Esports. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos no hi ha
cap representant. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la
paraula el Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, presidenta. Hi va haver un acord, consellera,
d’aquesta comissió de reivindicar, de demanar a l'Estat, al
Govern central, aquesta partida. I jo crec que és necessari, no
crec, és que estic convençut que és necessari, independentment
de l’orientació que en vulguin fer, amb un pla específic, un pla
estratègic, actuacions integrals, és necessari per dues qüestions:
la població immigrada a les Illes Balears és de les més
nombroses i la de més diverses nacionalitats, per tant, en
cultura, en costums. I això fa, vostè sap perfectament, que la
situació de crisi que tenim (...) per la iniciativa d'ells mateixos
cultural, per una dificultat d'accés, diguéssim, li diria no una
vida digna, però sí a l'habitatge, a altres situacions, la qual cosa
compromet més el seu aïllament, i dificulta la integració.

I vostè sap que compartim en això almanco independents
estratègies que la integració és bidireccional, és a dir, la
població d'acollida d'aquí necessita recursos per entendre
aquesta diversitat, per conviure amb aquesta diversitat. I tenim
bons interlocutors, i això li permetria a vostè, al Govern i a les
institucions, consells insulars, sobretot, i la xarxa de salut
pública, tenir la mediació per facilitar aquesta convivència, i la
mediació per facilitar aquesta convivència són perfils molt
específics, que necessiten formació i, evidentment, una dotació
adient, una xarxa social de serveis comunitaris de cada vegada
més ample.

Per tant, insistesc, ho ha de reivindicar, l’acompanyarem a
reivindicar-ho, però mentrestant ha d'assolir recursos i
destinar-los a aquesta qüestió. Independent que vostè vulgui fer
un pla o no, són estratègics que podem compartir o no, però
l'anàlisi de la situació i les dificultats que hi ha, evidentment,
entenem que són reals, i a vostè li traslladen les mateixes
entitats que intervenen en la convivència i en facilitar aquesta
integració i mediació, independentment que siguin associacions
específiques que treballen amb els col·lectius de persones
migrades. Parl de tot el servei.

Els centres de salut els necessiten, els hospitals els
necessiten, però és que també els necessiten les barriades, i
aquests plans que molts d'ajuntaments fan per a la convivència.
Per tant, li insistesc que necessitem reivindicar això a l'àmbit,
amb la interlocució que tengui amb l'Administració General de
l'Estat i, entre altres coses, nosaltres seguirem reivindicant
també que els recursos des del Govern o des dels consells
insulars que pertoquen, evidentment, ho traslladarem al consell
insular que ho faci.

Però vostè trasllada un pressupost important del consell i
defineix amb ells unes línies estratègiques, si vostè impulsa
aquestes línies estratègiques, evidentment, entenc jo que els
consells insulars, almanco, qualcun ho posarà en marxa. Això
per una banda.

M’alegra això de les instal·lacions d'oci educatiu, és a dir,
de lleure educatiu, i li deman l’impuls important perquè sigui
el més aviat possible a disposició de l'oferta que puguin tenir
les entitats que treballen en lleure educatiu. Va molt en paral·lel
a la tramitació de la llei, és evident, aquestes són instal·lacions
que, afortunadament, encara gestiona la comunitat autònoma,
i esper que per molts d'anys i, per tant, entenc que vostè hagi
d’estar, o el seu departament molt a sobre perquè s’acompleixin
els passos i estiguin el més aviat possible, perquè també és un
turisme per a famílies, és un turisme sobretot juvenil.

Però sobretot és una cosa important, consellera, és un recurs
per a les entitats que fa molts d'anys que treballen en aquest
àmbit d'educació en valors, que puguin tenir espais de cada
vegada més reduïts que hi ha a disposició, per la protecció de
la natura i altres dificultats, que, evidentment, hi ha hagut molta
voluntat per part de Medi Ambient de posar-ho a l’abast, però
sap vostè que la tramitació de sol·licitar un permís amb
antelació fa dificultats a les entitats.

Per tant, esper que en aquesta línia d'albergs juvenils sigui
una disposició el més immediata possible.

I li he de reconèixer la tasca i el compromís que ha fet amb
el campament de La Victòria, però són models diferents, són
models diferents per les entitats que treballen l'educació en el
temps lliure educatiu no són substitutius, són complementaris.
Però he vist la inversió que s'ha fet i la dedicació, es fa amb
gent que coneix l'àmbit d'actuació, per tant, ha estat eficaç i, per
tant, li he de reconèixer.

I finalment, esper que lideri un impuls important, malgrat és
ver que hi ha un informe provisional, però la missió
d’eurodiputats i eurodiputades que es varen traslladar aquí pel
tema de l'explotació de menors, crec que fa que vostè, tot d'una
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que tengui informació i consideri que aquests protocols s'han de
posar en marxa i aquests recursos s'han de posar en marxa, els
pugui impulsar per la inquietud social que això ha creat a la
nostra comunitat autònoma.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Gómez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca no hi ha cap representant. Pel Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. 57 años y todavía soy tan ingenuo
que pienso que alguna vez ustedes me van a contestar algo, y
mire que le he hecho una sola pregunta, una sola pregunta.
Porque estoy seguro que si ahora le preguntara ¿cuál es el
número de personas que están inscritas en los programas de
dependencia y cuál es el monto total de las ayudas? Me lo
podría especificar, desglosar por edades y por sexos; que,
además, es una mera manera de poder analizar los problemas,
la estadística, los números es una manera de analizar los
problemas. Y, por supuesto, que todos somos personas, son
personas los nigerianos, los mallorquines y los de Kuala
Lumpur, todos somos exactamente iguales.

Ahora, ¿cuál es el problema de todo esto? El problema de
todo esto es que usted me decía: estos presupuestos no tienen
trampa ni cartón, pero ha sido usted incapaz de contestarme a
esta pregunta, porque yo creo que en el fondo no quieren
ustedes poderla contestar. Ustedes siguen una estrategia
constante de ocultar estas cifras porque no les interesa. ¿Por
qué no les interesa? Porque, claro, cuando uno maneja cifras
reales puede argumentar un discurso, nosotros podemos
argumentar el discurso de que el 10% de la población, que es
la población inmigrante, comete el 25% de los delitos, y que
ese 10% supone el 30% de la población reclusa de este país,
porque tenemos unas cifras, las cifras del INE, del Ministerio
del Interior.

Aún así y todo, ustedes nos lo niegan, pero, bueno, por lo
menos lo podemos argumentar con cifras.

Yo le pido simplemente, tanto directamente como a través
de estas entidades que ustedes subvencionan ¿cuál es la
cantidad que se destina a estas personas?

Y, además yo le digo cómo se hace el pago: ustedes dan el
dinero a la Cruz Roja, a Cáritas, a cualquier otra ONG o
empresa del tercer sector, o como lo quieran ustedes llamar,
esas personas hacen un talón nominativo y con ese talón
nominativo esa persona irregular se va al banco, con su
pasaporte, porque, misteriosamente, cuando llegan en patera no
lo tienen, pero luego a la hora de ir al banco todos tienen
pasaporte, y con ese pasaporte cobran ese talón nominativo.
Estamos hablando de centenares de miles de euros, y lo único
que he preguntado es: ¿es usted consciente de cuál es la
cantidad? Solo quiero saber lo que pagan.

Y eso no quiere decir que no se tenga que hacer, que es lo
que usted piensa. Por supuesto que se tiene que atender a estas
personas, por supuesto; mientras estén en nuestro territorio, si
nosotros somos capaces de mantener al peor de los reclusos,
con los crímenes más horribles en condiciones de dignidad
humana en prisión, dándole la comida y la atención médica y
todo lo que necesite, porque es un ser humano, estos seres
humanos también tienen derecho a todo este tipo de ayudas y
prestaciones que nosotros no ponemos en duda. Otra cosa es
que nosotros pensemos, nosotros y el 72% de la población de
Baleares, según la última encuesta de Gadeso, que deben ser
retornados lo antes posible a sus países de origen. 

Pero mientras estén aquí los tenemos que atender, eso no se
lo discutimos, Sra. Consellera, no se lo discutimos. Lo único
que yo quiero saber, y si usted alguna vez va a ser capaz de
contestarme, es ¿cuántos inmigrantes en situación irregular
viven, gracias, o subsisten gracias a las ayudas que su
conselleria aporta estas personas? ¿Cuál es su número y cuál es
el dinero que ustedes invierten?

Usted no es capaz de contestarme. Pues entenderá que
cuando alguna vez le saquemos en cualquier otro momento este
tipo de cuestiones, no nos podrá usted decir que mentimos, y es
que a nosotros no nos gusta inventarnos las cifras, por eso le he
hecho una pregunta muy concreta, que ya le digo, le doy todo
el tiempo que usted quiera para contestarme antes del debate de
presupuestos sobre la enmienda a la totalidad.

Gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
no hi ha cap representant. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta, però no en faré ús. Y gràcies, Sra.
Consellera.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el
Sr. Mascaró.

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

Gràcies, presidenta. No en faré ús, senzillament lamentar
alguns comentaris d’alguns grups parlamentaris, i agrair a la
consellera les seves explicacions, així com la feina del seu
equip.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de contrarèplica, té la paraula la Sra.
Consellera. 
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LA SRA. CONSELLERA D’AFERS SOCIALS I
ESPORTS (Josefa de Santiago i Rodríguez):

Gràcies, presidenta. Gràcies a tots els grups parlamentaris
que no han fet ús, entenc que no hi haurà, per part del Partit
Popular o dels altres grups, una esmena a la totalitat,
estudiarem les seves propostes per veure si les podem millorar
i les podem realitzar, i a tots els altres grups.

En relació amb Ciutadans, això del lleure, podem estar
d'acord, no tenim cap problema, podem estar d'acord, podem
matisar, però en línies generals estam d'acord.

En el tema de l'explotació sexual, jo crec que, de forma
coordinada, lideram aquest tema de l'explotació sexual: en
formació, en aplicació del protocol, en coordinació amb els
consells, en coordinació amb les forces de seguretat, en
coordinació amb la Fiscalia, ho lideram. Som una comunitat
autònoma que, per diferents motius, ha posat això en valor, vull
dir, en valor no, visualitzar, s'ha visualitzat, el Defensor del
Poble ja diu que n'hi ha per totes les comunitats autònomes,
però és que ja ha sortit als mitjans de comunicació, a Madrid,
a Astúries, a Galícia, a Castella, a Canàries; és una xacra social
que tenim, així com tenim l’abús intrafamiliar o tenim la
violència masclista.

I, per tant, crec que, com a conselleria, lideram el que hem
de liderar, no l'atenció directa a aquestes menors, perquè estan
protegides, si estan protegides, i als consells insulars; i si no
estan protegides, tenim la unitat de tractament d'explotació
sexual, que també incorpora les d’abús i d'explotació, que
també les atenen.

En relació amb el debat sobre immigració, és un debat que
nosaltres ens volem centrar més en les necessitats. I no és el
mateix Llubí que Calvià, per dir-ho; per tant, quan nosaltres
posam una franja de treball comunitari, una columna de treball
comunitari, aquest treball comunitari doncs segurament Calvià
necessita mediadors i tal vegada Llubí no, per dir-li una figura
que fa feina en això.

I nosaltres no ho perfilam perquè nosaltres volem treballar
sobre necessitats, no sobre perfils de les persones. Ara, per
exemple, treballarem en la línia d’una columna en aquests
serveis en aquest pla de finançament comunitari que confiam
que progressivament es vagi omplint per la creació de treball
comunitari en menors, perquè sabem la importància de la
integració de segones i terceres generacions d'origen immigrant
i som conscients que aquests menors seran molt presents en el
treball preventiu d'aquests equips que han d'estar en el territori.
Hi haurà una columna, però no especificarem que es treballarà
amb menors d'origen immigrant, tot i que es preveu,
segurament, que un percentatge important sigui aquest, perquè
nosaltres treballam des de la integració i des de les necessitats.

Li he de dir que és ver que de l'Estat espanyol ens estan
arribant doblers per treballar aquests espais col·lectius sense
especificar que és per a aquesta situació, per exemple, amb
MENA, no acompanyats, ho fa d'una forma molt clara, perquè
és un col·lectiu molt tancat, està redistribuint els menors i ens
estan arribant doblers a les entitats, a les comunitats autònomes
que en rebem o que també n’acollim d'altres.

De VOX, no és que els vulguem ocultar, és que jo li he dit
l’única informació que sé. Nosaltres atenem 20 exMENA que
són extutelats i que vénen a la conselleria cada mes a cobrar la
seva renda d'emancipació, perquè encara no estan en una
situació de regularitat administrativa. Multipliqui 20 per 12 i
per 492 euros, i li donarà la quantia. 

La resta la podem cercar, però serà absolutament intuïtiu, el
que vostè diu ... si tenen un passaport i poden obrir un compte
corrent o l’han obert a un moment determinat, reben l'ajuda
econòmica. Nosaltres li podem passar -jo no m’ho sé de
memòria- les que estan lligades a passaport i, si els interessa
tant la immigració, el que està lligat a un NIE i no a un DNI;
això sí que ho tenim, però ho hem de cercar. A Serveis Socials
això no ens preocupa. Miri, estadístiques de dependència, vostè
em diu ... i jo li puc treure l'estadística de dependència, i li puc
dir els graus, li puc dir si és menor, si es té menys de ..., si té
entre 15 i 20, si té entre 20 i 25, li puc dir de tot, però no sé si
té NIE, és que no ho demanam, ho entén?, és que no ho sabem
si té NIE. I això és un totxo de no sé quantes pàgines, que
treballa tot el tema de dependència i vostè em demana quantes
persones en situació d'irregularitat administrativa o NIE té
dependència? I jo li dic que no ho sé, li puc dir tota la resta ....
no, no, no li ho puc dir, perquè està Serveis Socials i a Serveis
Socials treballam damunt necessitats, treballam damunt
persones, no veim si té un NIE o té un passaport, ho entén?
Això, si aquest senyor ha d’estar expulsat perquè ha incomplit
o perquè no sé què és de les forces de seguretat, no és de
Serveis Socials. 

Nosaltres treballam segons les necessitats, i jo li puc passar
això, i segurament aquí hi ha les persones en situació
d'irregularitat, i segurament hi ha molts de NIE, no ho sé. No
ho sé, perquè no ho treballam i ens passa molt amb altres coses.
Tot el que siguin prestacions econòmiques, sí, perquè o tenen
DNI o tenen NIE. A més, no és una qüestió d’ocultació, perquè
així com vostè em defensarà ideològicament que això és una
despesa i no sé què, jo li defensaré ideològicament que això és
una és una inversió, que aquesta gent ha volgut quedar, que no
se n'anirà, que ho tornarà repetir, que no ho aturarem, que ens
falta mà d'obra, que hem d'integrar les segones “daixones” i que
això són models ideològics diferents. I vostè tendrà les seves
raons ideològiques, i jo tendré les meves per defensar-ho, i no
ens posarem d'acord, no és una qüestió de física matemàtica.
Per tant, no ho volem ocultar, la realitat és al carrer.

La realitat és al carrer i, per tant, la valoració que fa vostè
i l’anàlisis que feim són absolutament diferents. I clar que
tenim un problema. Si a mi m’haguessin fet aquesta pregunta,
jo li dic que sí que tenim un problema, tenim el programa
d’integrar aquestes persones, perquè volen quedar aquí i, a més,
les necessitam moltes d'elles. I aquí vostè em dirà que no, però
hi ha un component molt racista de les seves valoracions. De
totes formes, estic contenta i ho agafaré que vostè hagi dit -que
és la primera vegada que ho sent- que està d'acord que a
aquestes persones les tractem com a tals i rebin totes les
prestacions sanitàries educatives i de serveis socials que
necessitin d'una forma digna.

Moltes gràcies. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Una vegada acabat el debat, volem agrair la presència de la
Sra. Consellera de Afers Socials i Esports i dels seus
acompanyants. 

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió. 

Iniciam a les 16.30 hores la pròxima compareixença.
Gràcies.
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